
Asutawa Kogu 
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Asutawa Kogu koosolek 11. märtsil 
1920. a. kell 5 p. 1. Toompea lossi 

Walges saalis. 
Kokku on tulnud 95 Asutawa Kogu 

liiget, 
Walitsuse lauas: rahaminister J. Kukk, 

siseminister A. Hellat, põllutööminister 
Th. Pool, haridusminister K. Trefmer, too
ja hoolekandeminister A. Palwadre, koh
tuminister J. Jaakson. 

P ä e w a k o r d : 

1. Kommisjoni täiendawad walimised. 
2. Määrus wäikemaapidajate rendi

lepingute pikendamise kohta ühe aasta 
peale — maaseaduse kommisjoni ette
panek. 

3. Seadus kaitseliitlaste palganormide 
kohta — rahaasjanduse kommisjoni ette
panek. 

4. Seadus piirituse ja wiina müügi 
kohta — seadusandliku kommisjoni ette
panek. 

5. Alkoholiliste ainete walmistamise, 
müügi ja tarwitamise seadus — keelusea
duse kommisjoni ettepanek. 

6. Awalikkude algkoolide seadus — 
II lugemisel. 

Koosolekut juhatab esimees A. Rei, 
pärast abiesimees J. Westholm. 

Sekretääri kohal sekretäär H. Martna. 
Koosolek algab kell 5.30 min. 

( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d. 

1. Päewakorra 
täiendamine. 

J u h a t a j a A. Re i : 
Awan Asutawa Kogu 
koosoleku. Rahaasjan

duse kommisjoni poolt on ettepanek teh
tud täiendada tänast päewakorda punk
tiga: posti peawalitsusele lisakrediitide 
määramise kohta. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
E t t e p a n e k on n ä h t a w a e n a 
m u s e g a w a s t u w õ e t u d . 

K. W i r m a (sd.): Teen ettepaneku 
posti peawalitsuse lisakrediitide määra
mine teiseks päewakorra-punktiks wõtta. 

J u h a t a j a A. Re i : On ettepanek 
tehtud uut punkfi teisel kohal arutada. 

2. Kommisjoni 
täiendawad 
walimised. 

Esitatud on teadaanded 
rahwasaadikute Theodor 
Käärik'u ja Wiktor Tom-
berg'i poolt, et nad oma-

walitsuse kommisjonist wälja astuwad. 
J. S e l j a m a a (töer.): Panen lahku

nud omawalitsuse kommisjoni liigete rah
wasaadikute Käärik'u ja Tomberg'i ase
mele ette rahwasaadikud Ado Anderkopp'i 
ja Otto Strandman'i. 

J u h a t a j a A. Re i : ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) E t t e p a n e k on n ä h t a w a 
e n a m u s e g a w a s t u w õ e t u d . 

3. Seadus posti 
peawalitsuse li

sakrediitide 
kohta — I luge

misel. 

R a h a a s j a n d u s e 
k o m m i s j o n i a r u 
a n d j a K. W i r m a : 
Asutawas Kogus wastu-
wõetud korra järele wõib 
walitsus awada krediiti 

iga kuu peale ühe kuuendiku osa suuruses 
1919. a. II poolaasta eelarwest, mis Asu
tawa Kogu poolt kinnitatud on. Posti pea-
walitsus ei saa aga nende normidega, mis 
seaduse järele temale lubatud, mitte läbi. 
Et see-krediidiawamine posti peawalitsu
sele seaduslikus korras wõiks sündida ja 
sellel määral, kuidas see telefoni- ja tele-
graafiliinide parandamiseks ja palkade 
maksmiseks tarwilik on, selleks andis tee-
deminister Wabariigi Walitsuse kaudu li-
sakrediidi määramise nõudmise sisse. Ra
haasjanduse kommisjoni nimel teen ette
paneku krediidi määramise arutamisele 
asuda. 

J u h a t a j a A. Rei : Kommisjoni aru
andja poolt on ettepanek tehtud selle eel
nõu I lugemisele üle minna. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) E t t e p a n e k on n ä h t a w a 
e n a m u s e g a w a s t u w õ e t u d . 

A r u a n d j a K. W i r m a : Need kre
diidid mis siin nõutud saawad. kõik 
1920. a. üldises eelarwes uuesti läbi aru
tatud, kuid nagu ma ütlesin, on põhjused 
sarnased, et ei saa oodata künni üldine 
krediitide määramine sünnib, mis nähta-
wasti weel aega wõtab. On tarwilikuks 
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leitud posti peawalitsusele lisakrediiti 
määvata, sellepärast teen ma rahaasjan
duse kommisjoni nimel ettepaneku selle 
seaduse II lugemisele üle minna. 

J u h a t a j a A. R e i : Rahaasjanduse 
kommisjoni aruandja poolt on ettepanek 
tehtud krediidi määramise eelnõu I luge
misel wastu wõtta. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
E t t e p a n e k on n ä h t a w a e n a m u 
s e g a w a s t u w õ e t u d . 

4. Määrus wäike- M a a s e a d u s e 
maapidajate rendi- к о m mis jon i a r u -
lepingute pikenda- a n d j a J. Wain: 

mise kohta — Rahwasaadikutel on 
I lugemisel. teada eelnõu, mis kä

sitas rendilepinguid 
õige wäikeste maatükkide kohta. Peale 
selle oli walitsuse poolt sisse antud teine 
eelnõu, mis käsitab rendilepinguid nende 
maatükkide kohta, mis sõdurite käes. 
Sõdurite kohta pidi rendilepinguid piken
dama, sellepärast, et need mehed olles 
rahwawäes, kes jüripäewaks tahawad 
hakata maad harima, ei suuda mitte omale 
teises kohas maad harimiseks saada. 
Põllutööministeerium ei ole wõtnud oma 
eelnõusse wäga suuri maatükke, ülem
määraks on siin 50 dessätiini. Üldse on 
rendilepingute pikendamise juures silmas 
peetud seda, et rohkem maapinda saaks 
kewadel haritud ja täis külwatud. Sot
siaaldemokraatliku rühma poolt sissean-
tud seaduseelnõus ettenähtud rendilepin
gute pikendamine on põhjendatud sellega, 
et meil ei ole senni weel wastu wõetud 
nõndanimetatud eluaseme seadus. Täien
dus tehti lepingute pikendamise eelnõus 
wälja minnes tarwidusest rendilepinguid 
mitte pikendada selle osa maa peale, mis 
10. oktoobril 1919. a. riigi käes oli, was-
tasel korral ei saa põllutööministeerium 
metsaasjandust tarwilikul wiisil korral
dada. Nimelt on praegu osa metsawahi-
kohtadest wälja renditud ühel wõi teisel 
põhjusel. Põllutööministeerium ei pea tu-
lewikus üldse tarwilikuks ega wõima-
likuks kesk kroonu metsi üksikuid talusid 
wõi wähemaid kohti pidada. Käesolew 
seadus oli antud kommisjoni 3-päewase 
tähtajaga. Asutawa Kogu liikme härra 
Poska surma läbi sai Asutawas Kogus 
I lugemine natuke edasi lükatud. Selles 
seaduses on mõned wäikesed muudatused 
tehtud, muuseas muudatus rendi peal ole-
wate maade awalikkude maksude kohta, 
mis rentniku kanda jääwad. Muidu on 
eelnõu enam-wähem seesama, mis siin 

juba enne kord arutamisel oli. Panen ette 
eelnõu esimesele lugemisele asuda. 

J u h a t a j a A. R e i : Kommisjoni aru
andja poolt on ettepanek tehtud selle eel
nõu esimesele lugemisele üle minna, ja 
esimesel lugemisel wastu wõtta. ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) S e e e t t e p a n e k on 
n ä h t a w a e n a m u s e g a w a s t u 
w õ e t u d . 

5. Määrus kait- R a h a a s j a n d u s e 
seliitlaste palga- k o m m i s j o n i a r u -
normide kohta a n d j a K. W i r m a : 
— päewakorral. 25. oktoobril on Asu

tawa Kogu juhatusele 
sisse tulnud kaitseliitlaste palganormid. 
Need palganormid olid Asutawa Kogu 
rahaasjanduse kommisjonis arutamisel ja 
seal selgus, et kaitseliitlased, kes olid ko
mandeeritud sõjawäe osakondadest kait
seliidu töösse, need said palka sõjawäe 
normide järele. Peale selle on teada, et 
ajutise walitsuse 16. jaanuari 1919. a. 
nr, 8 määruse all on teatud palga määra
mise kord ette nähtud, kuidas kaitseliit
lased palka saawad. Uus kawa oli pea
aegu samasugune, kui sõjawäelaste pal
ganormid ja sellepärast tõusis rahaasjan
duse kommisjonis küsimus üles, mis tä-
hendawad ettepandud normid niisugusel 
kujul? Kas kaitseliit'siis nende palganor-
midega muudetakse täielikult sõja orga
nisatsiooniks? Kuidas sellega wahekord 
oli selle peale ei saanud kommisjon selget 
wastust waid koguni selle wastu, esitaja, 
kes oli kohale kutsutud, awaldas arwa-
mist, et lähemal ajal saab kaitseliidu wa
hekord seaduslikul alusel uuesti ümber 
tehtud. Seda arwesse wõttes otsustas 
rahaasjanduse kommisjon Asutawale Ko
gule ette panna järgmist: „Silmas pida
des asjaolu, et 1) kaitseliidu palganormid 
on tagant järele Asutawale Kogule ette 
pandud, kuna tegelikult kaitseliitlaste 
palku on korraldatud sõjawäelaste palga-
normide piirides ja 2) ettepandud palga
normid ei anna selget pilti sellest, kas 
kaitseliit on iseseisew sõjawäeline orga
nisatsioon wõi kuulub sõjaministeeriumi 
alla, paneb rahaasjanduse kommisjon Asu
tawale Kogule ette kaitseliidu palga
norme tagasi lükata ühes soowiawaldu-
sega, et kaitseliidu korralduse kawa Wa-
bariigi Walitsuse poolt ligemal ajal Asu
tawale Kogule ette pandaks." 

J u h a t a j a - A. R e i : ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) E t t e p a n e k on n ä h t a w a 
e n a m u s e g a w a s t u w õ e t u d . 
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6, Seadus piiri- J. J a n s (sd.): Otstar-
tuse ja wiina bei läbirääkimisi käes-

müügi kohta — olewas asjas asjalikule 
I lugemisel. alusele juhtida luba

tagu mul peatuda küsi
muse juures: kas on alkoholi tarwitamine 
niisugune nähtus, mida rahwaste hukka-
minemise põhjuseks tuleb pidada wõi on 
ta nähtus, mis ainult teatud seltskondlikku 
seisukorda ära tähendab wõi selle kaas
nähtus on? Meie karsklased on kindlasti 
esimesel seisukohal, nad on selleks siit 
kõnetoolilt mitu tõendust toonud. Kõige
pealt seletas härra Lattik selgel sõnal, et 
ta alkoholi tarwitamist peab rahwa huk-
kaminemise põhjuseks, ta ütles, et rah-" 
wad, kes alkoholi tarwitawad, lähewad 
hukka. «Peale selle lugesin ma „Posti
mehest" kus üks meie wanematest kars-
kusetegelastest, nimelt Põld leiab, et Ju
mala rahwas, juudalased, on sellepärast 
hukka läinud, et nad muuseas kuninga 
Jerobeam II ajal liiga palju on joonud ja 
tantsinud. Peale selle on karsklaste hüüd
sõnaks: „Ainult karske rahwa päralt on 
tulewik!" Järjelikult need rahwad, kes 
karsked ei ole, nendel tulewikku ka ei ole. 
Kui meie aga nende tõenduste põhjendust 
otsime, siis peame ütlema, et kindlaid 
andmeid selleks ei ole. Kui juutidest tõen
datakse, et nad palju tantsisid ja jõid, siis 
oleksid juudid tõendajate loogika järele 
ära kaduma pidanud. Kuid juudarahwas 
on praegu alles, on energiline ja geniaalne 
ja päris erakordsetest ajaloolistest oludest 
hoolimata aastatuhandete jooksul püsima 
jäänud, samuti ka wenelased. Nende 
kroonikud teafawad, et aastasadade eest 
nad on joonud. „U nas jest weselje pitj, ne 
moshem bes etogo bõtj". Terwe ajaloo 
jooksul on nad joonud, ei tunta ajajärku, 
kus wenelased karsklased oleksid olnud 
ja ometi on see suguharu suuremaks maa-
ilmarahwaks saanud, kes geniaalsete 
meeste poolest teistest taha ei jää. Wõ-
tame weel Eesti. Eestlased on meie mõis
nikkude seisuse kõrtside kaudu niisugu
sest jobmisekoolist läbi käinud, kus tõesti 
rahwas hukka peaks minema, kuid ta ei 
ole hukka läinud, wai'd seisab praegu nii
sugusena, et karedamates oludes riiki ehi
tada suudab. Wõib öelda, et ühtegi kul-
tuurrahwast ei ole, kes oleks täitsa karske 
olnud ja hukka nad ei ole mitte keegi 
läinud. Mina ei taha nendest näidetest 
muud järeldust teha, kui seda, et see loo
gika, mille abil on tahetud karskuse waja-
dust tõendada, paika ei wõi pidada. Olen 
isiklikult kindlale arwamisele tulnud, et 

rahwaste hukkaminemist joomise tõttu 
kuidagi wiisi tõendada ei saa. Järelikult 
peaksime meie siin niisugused arutamised 
kõrwale jätma ja teistele alustele asuma 
ning rahwaste hukkammemise küsimuse 
hoopis lahtiseks jätma ja waatama, mida 
tegelik elu meile praegustel juhtumistel 
ette kirjutab ja mis ta meil käsib teha. 
Wõtame joomise, kui kohaliku nähtuse, 
mille üle üht wõi teist wiisi wõime otsus
tada, mille kohta ettekirjutus tingimata 
taiwilik ei ole, et karskuse eest peak
sime seisma. Mis joomisesse wõi selle 
mõjusse üksikute isikute juures ja nende 
perekondades puudub, siis arwan, et seal 
waidlema ei tule hakata, et üksikud pe
rekonnad tõesti selle läbi waeseks jää-
wad, et terwist rikutakse ja inimesed 
oma elupäewi lühendawad, et kuritege-
wusi joomise alal ette tuleb, et joomine 
tooreks teeb ja tema läbi tööaega kaduma 
läheb. Kui siin karsklased tõendawad, et 
joomine kahjulik on, sellega olen ma iga
tahes täiesti nõus. Kuidas on aga seisu
kord meie juures praegu? 1917. aastal, 
kui Wene walitsuse ajal Tartus maakon-
nawalitsus käima sai, siis oli esimene asi 
— saadeti ringkiri wälja joomise wastu 
wõitlemiseks, muuseas paluti ka kõigilt 
Tartumaa elanikkudelt kaasabi ses asjas, 
et nad salawiinapõletajaid üles annaks. 
Ootasime selles asjas ligi 4 kuud ja selle 
aja jooksul tuli üksainukene ülesandmine 
ja sedagi tegi keegi sellepärast, et ta tah
tis militsionääri kohta saada. Mingisu
gust muud ülesandmist ega kaasabi era
isikute poolt ei olnud. Selle järele wõime 
otsustada, et rahwa hulgas salawiinapõ-
letajate üle wäga suurt pahameelt ei 
tunta, et salawiinapõletamise ja joomise 
peale waadatakse, kui tegude peale, mis 
häbistawad ei ole. Peale selle loeme aja
lehtedest, et salawiinapõletajaid alles siis 
suuremal määral hakati üles andma, kui 
politseinikkudele teatud osa sellest trah-
wist tasuks lubati, mis salawiinapõletaja-
tele peale pannakse, nende ülesleidmise 
korral. Nii peab ütlema, et salawiinapõle
tamise ja joomise wastu wõitlemine ripub 
ära teatud ametnikulisest kohusetäitmi-
sest ja sellest, kuidas tasu antakse. Kui 
aga suurem osa rahwast salawiinapõleta
mise ja joomise wastu ükskõikseks jääb, 
siis peab ütlema, et selle wastu wõitle
mine suurte raskustega seotud, ja pea
aegu läbiwiimatu on. Toon näiteid. Kui 
ma ei eksi, on Tartu maakonnas 1000 
salawiinapõletajat ja kaasaitajat üles lei
tud. (W ah ei h ü ü e p a h e m a l t 
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p o o l t : Wähem! ) Ma tõendan seda 
Tartu maakonna politseiülema arwude 
põhjal. (W. E r n i t s, sd.: 795.) Siis on 
wähem. Seda küsimust arutades tulime 
Tartus ühewahe arwamisele, et Tartu 
maakonnas on ligi 6000 salawiinapõleta-
jat. Seda arwu pean mina aga liialda
seks, kuid 2000 salawiinapõletajat tuleb 
tõsiasjaks pidada, nii et iga 75 elaniku 
kohta tuleb üks salawiinapõletaja. See 
arw tohiks õige olla terwe riigi kohta. 
Ta on õudne ja pea uskumata. Peab aga 
arwesse wõtma, et need salawiinapõle-
tamise kohad ei tööta mitte nii, nagu 
kroonu wiinawabrikud. Nad ajawad tea-
tawa osa piiritust wälja ja see müüakse 
siis maha, ning alles pärast seda haka
takse uut walmistama. Kui oletada, et 75 
inimese kohta 1 wiinapõletaja wõiks tulla, 
sellega oleks üle terwe Eestimaa sala-
wiinapõletamise kohti umbes 14.000. Kui 
palju wõiks wilja aastas niisuguse arwu 
salawiinapõletajate kohta ära tarwitatud 
saada? Mina panen ette arwata 10 puuda 
aastas iga salawiinapõletaja kohta, kuid 
teised tõendawad aga, et see arw suurem 
on, tulla umbes 20 puuda iga salawiina
põletaja kohta arwata. Ühed raiskawad 
küll wähem, kuid on niisuguseid salawii-
napõletamise kohti, kes sadade puudade 
wiisi wilja ära raiskawad. Siis oleks aas
tane wilja arw, mis salawiinapõletajad 
ära tarwitawad, umbes 300.000 puuda, 
see teeks wälja 600.000 inimese, kui kit
salt wõtta, terwe Eesti rahwa ühe kuu 
leiwanorm. Edasi 1 puudast wiljast saab 
2—3 liitrit piiritust, see tähendab mitte 
täiswäärtuslikku 90 kr. nagu kroonu pii
ritus on, kuid ikkagi keskmiselt saaks 
kaks künni kolm liitrit, see teeks 900.000 
liitrit aastas. Tuleb nii wälja, kui sala
wiinapõletajate piiritus kraadides arwata, 
et nad aastas 9 miljonit kraadi walmista-
wad, kuna aga riiklik wiinanorm umbes 8 
miljonit kraadi wälja teeks. Järelikult ei 
kerkiks meil siis riigi tööstuse läbi piiri
tuse ega tema tarwitajate hulk. Täiesti 
õige on nüüd see, et kroonu tööstust sa-
lawiinapõletamise asemele seada ei saa. 
Kuid salawiinapõletamist on wõimalik nii
sugusel korral, kui rahwa alkoholi tarwi-
tamise tung wähendatud saaks riikliku 
produktsiooni kaudu, wäga tähtsal mää
ral wähendada. Ma wõiksin seda niisuguse 
wõrdlusega illustreerida, näiteks ütleme, 
et on laewale auk sisse läinud ja augu 
kinnipanemine on selle tõttu wõimatu, et 
wesi suure hooga sisse tungib. Kui aga 
kuidagi wõimalik on seda weerõhumist 

wähendada, siis saab see auk kinni pan
dud. Mina isiklikult leian ja olen ka nen
dega läbi rääkinud, -kes asjaga enam-
wähem tuttawad on, et puskarihulk wõib 
ulatada weel kaugemale, kui 9 miljoni 
kraadini. Wõib öelda, et see ulatab 
praegu künni 12 miljoni kraadini. Kui 
nüüd teatud osa riikliku produktsiooni läbi 
rahuldatud saaks, siis oleks mõeldaw ka 
salawiinapõletamist wähemaks teha künni 
30 tuhande puudani wilja wõi 1 miljoni 
kraadi piirituseni. Kuid mina jätan selle 
küsimuse lahtiseks, sellepärast^ et ma 
kindel ei ole, kas minu arwud kõik õiged 
on, sest kindlat statistikat ei olnud wõi
malik teha, kuid igatahes nende andmete 
järele, mida ma olen suutnud koguda, 
wõiksin öelda, et riikliku produktsiooni 
abil wilja kokku saaks hoitud ligemalt 
250 tuhat puuda. Sellega saaks meie rah-
was teatud määral paremini toidetud ja 
see oleks monopooli üks headus, teiseks 
oleks see, et praegu lähewad määratud 
summad salawiinapõletajate tasku ja minu 
arwamise järele teeb see wälja kõige 
wähemalt 100 miljonit marka. Ühe wilja-
puuda eest, ütleme, on maksetud sada 
marka ja siis saab wiina eest wähemalt 
kolm korda rohkem sisse wõetud, kui nad 
wilja eest on maksnud. Tean juhtumisi, 
kus salawiinapõletajad wiljapuuda eest 
200 marka on maksnud ja siiski seal juu
res omaga wälja tulewad. 

Kui nüüd riikliku produktsiooni juurde 
minna, see tähendab monopooli küsimust 
jaatawalt otsustada, siis wõiks tähtis osa 
nendest summadest riigi kasuks minna. 
Meie riik saaks sellega teatud summad 
oma tarwituseks, kuna need inimesed, 
kellel südametunnistust ei ole, mitte ainult 
selle läbi ei patusta, et nad wilja wiinaks 
ajawad, waid Eesti riigile tingimata ka 
midagi maksta ei taha. Ja siis peale selle 
on weel mõned asjad, mida tähele pane
mata ei wõi jätta. 1) see, et praegusel 
ajal salawiinapõletamise tõttu mitte -«ei 
tarwitata alkoholi puhtal kujul, waid sinna 
pannakse juues igasuguseid asju 'juurde, 
nagu seebikiwi; 2) iseäranis Tallinnas on 
tarwitusel kokaiin ja teised uimastamise 
ained. Praegu rikutakse terwist selle 
läbi õige suurel mõõdul ja ma usun, et 
see terwiserikkumine ometi suuremaks 
tõusta ei tohiks. 1917. a., kui ma Tallin
nas adwokaadina töötasin, tulid tihti minu 
juurde wabrikutööiised ja panid ette, et 
nendele wabrikust saaks abiraha wälja 
nõutud sellepärast, et nemad on wabri-
kus töötamise juures pimedaks jäänud. 
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Wana wilunud adwokaat, kes sellest as
jast teadis, saatis need töölised silma
arsti juurde ja arstid, näiteks dr. Akel 
andsid tunnistused, et nad ei ole mitte 
töö juures oma silmanägemise kaotanud, 
waid et see on denaturaadi tarwitamise 
tagajärg. Wõiks weel mõnda sarnast 
siin ette tuua. Arwan, et wiinamonopooli 
küsimuse juures tuleks tegelikus elus sei
sukohale asuda, et sellega salawiinapõle-
tamist häwitada. Asutawas Kogus ei tohi 
mitte olla topsisõpru, kellele alkoholi joo
mine lõbu teeks ja kes sellepärast mono-
pooli poolt on, ega ka fanaatilisi karsk-
lasi, waid peab lihtsalt olema riigimees, 
kes asjaoludele tõsiselt silma waatab ja 
otsuseid selle järele teeb, kuidas sel sil
mapilgul riigi huwid nõuawad. Minu ar-
wates ei pruugi wiinamonopool sugugi 
tähendada seda, et üldine joomine lahti 
läheb. On wõimalik sellejuures joomist 
niikaugele piirata, et see rahwale nii kah
julikuks ei saa, et rahwas hukka peaks 
minema. Lõpuks ma peatan weel sea
duseelnõu juures, mis alkoholi müügi 
kohta on kokku seatud Asutawa Kogu 
keeluseaduse kommisjoni poolt. Ma ei 
tähendanud oma kõnes senni mitte selle 
peale, kui palju inimesi praegu töötawad 
salawiinapoletamise alal, ja kui palju neid 
praegusel ajal trahwitakse, mille juures 
nad kelmide ja waraste keskel endile weel 
warastamise külge harjutawad. Ma olen 
kaks kuud niisuguste inimeste keskel 
wangis olnud ja tean, missugune see kool 
õieti on ja kuidas ta mõjuda wõib. 

Mis keeluseaduse eelnõusse puutub, 
siis pean tähendama, et tema kokkusead
misel on niisugusest põhimõttest wälja 
mindud, mis umbes 1000 aastat tagasi 
ilma waidlusteta wastu wõetud wõis 
saada. Kuid nüüd, kui teie waatate, et 
rohkem kui pool terwest rahwast selle 
seaduse läbi saaks kurjategijateks tun
nistatud, siis peab mõtlema jääma. Kurja
tegija on selle seaduse järele see, kes 
wiina põletab, see, kes selle juures kaasa 
aitab, majaperemees, kelle majas wiina 
põletatakse, inimene, kes ostab ja inimene, 
kes joob. Ma ei tea üldse, kes siin on wälja 
jäetud? Isegi wõib täiskarsklane, kui 
ta majaperemees juhtub olema ja korraga 
tema pesuköögis wiina põletatakse, süüd
laseks loetud saada. Pealegi on siin öel
dud, et kohtu karistus pannakse kohtu 
käskotsuse järele peale. Mina arwan, et 
tuleks igatahes järele mõelda, kas wõib 
tõesti ilma pikema jututa nii suurt hulka 
inimesi ühe seaduse . läbi kurjategijateks 

tunnistada. Waatasin seda seaduseelnõu 
enne koosolekut, ja arwasin wälja, et igal 
salawiinapõletajal on wähemalt 5 kaas-
tegelast. Sellega oleks 70.000 inimest 
salawiinapõletajatena kurjategijad. Kui 
weel joojad juurde arwata, siis oleksid 
sajadtuhanded inimesed praegu kurjate
gijad, igatahes üle poole Eesti rahwast. 
Kui aga seadusega on niisugune lugu, et 
ta üle poole rahwast kurjategijaks tem
beldab, siis ei ole mõtet, et ta elluwiidaw 
oleks. (J. T e m a n t , maal.: J o o g e 
a g a s i i s e d a s i ! ) Seadused paindu-
wad elu ees, aga mitte elu seaduste ees. 
See seaduseelnõu peab ümber redigeeri
tud saama, et ta modern õigustundele 
was ta wait oleks kokku seatud ja et temal 
siis lootust oleks maksma pandud saada. 
( K ä t e p l a k s u t a m i n e p a h e m a l 
pool . ) 

J. E r n e s a k s (sd.): Austatud rah-
waesitajad! Siin on suurem osa eelkõne
lejaid kõnelenud ainult sellest seisuko
hast wäljä minnes, just kui elaksime sar
nases olukorras, nagu enne sõda meil 
elati. Piirituse- ja wiinamüügi korraldust 
on siin nähtawasti enneilmasõja koge
musteta ette nähtud ja ei wõeta seda 
arwesse, et olud sõjaga nüüd muutunud 
on. Üldse sai enne sõda keskmiselt wõt-
tes tööline umbes 1^ rubla päewas ja 
ametnik 40 rubla kuus. Siis sai tööline 
ja ametnik oma päewapalgast päewast 
päewa läbi, kuid nüüjd on olukord palju 
muutunud ja muutunud mitte palgatööliste 
kasuks, waid kahjuks. Selsamal ajal, kui 
tööliste palgad on umbes 15 korda" tõus
nud, see oli läinud aasta nowembri-
kuus, on tarbeainete hinnad wähe
malt 40 korda tõusnud. Nii umbes 
wiisteist neljakümne wastu. Kas on 
mõtet sarnasel korral rääkida niisu
guste ainete müügi korralduse üle, mil
leta inimene mitte ära ei sure? — (J. 
T e m a n t , maal.: A g a n a g u n ä h a 
m õ n e d s u r e w a d , k u i ei s aa ! ) 
Sarnast seisukohta tõsiselt wõttes pean 
ma küsima: mida walitsus õieti ettepan
dud piiritusemüügi seadusega kätte tahab 
saada? Minule on see täiesti arusaa
matu, kas tahetakse siin piiri panna pus-
karikeetmisele, wõi wiinajoomisele. Pean 
tunnistama, et üldse meil antakse walit-
suse poolt wäga karme määrusi wälja, 
neid on õige mitmesuguseid, näiteks läi
nud suwel wõõrakeelsete siltide nähta-
watelt kohtadelt kõrwaldamise wali käsk 
ja muud sarnased määrused. Ma olen 
lugenud neid määrusi ja nende wäljaand-
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misest kuulnud, kuid kahjuks on meil näh
tusi wäga palju, mis sellest kõnelewad, et 
neid määrusi ei täideta. Sellega saame 
meie ainult seda kätte, et kes tahab neid 
määrusi täita, see täidab. Kes aga neid 
määrusi ei täida ja meelega neile mää
rustele wastu töötab, neid seaduse ja 
korra järele walwajad ei näe. Kui seda 
silmas pidada, et suuremalt osalt mää
ruste wastu eksijatest saja hulgast juhtu
misi mõni kõige nõrgem ja rumalam was-
tutusele wõetakse. Sellega on kawala-
matel wõimalus jäänud seesuguste walit-
suse määruste peale käega lüüa ja öelda: 
„ega walitsuse käsud meisse puutu". Nii
samuti on üldse ka puskarikeetmise ja 
müügi keeluga lugu: karme määrusi küll 
kuulutatakse, kuid et trahwisid tegelikult 
wäga harwa tarwitatakse, mis määruses 
üles loetud, siis ei jõua need määrused 
puskarikeetjaid kohkuma panna, kes juh-
tuwa, trahwi korral harilikult sõnuwad: 
„Eks ma maksa selle patendiraha ära ja 
asi tehtud." Nõnda nimetab puskarikeetja 
trahwi ja keedab rahulikult edasi. Suu
remat kahju tal karta ei ole. Ja kui nüüd 
siin Asutawa Kogu kõnetoolilt mõni kõ
neleja on katsunud ära näidata, et pus-
karikeetmisele on tahetud piiri panna, aga 
piiri kuidagi panna ei saa, siis pean tä
hendama, et see on eksiarwamine. Wõib 
olla, ma ei ole walitsuse tegewusega nii 
ligidalt tuttaw, wõib olla, et sealt poolt 
on tahetud neid määrusi tõesti tegelikult 
maksma panna, .kuid kui pealtwaataja 
konstateerin seda fakti, et määrusi on 
rohkem antud, kui selle täitmise järele on 
walwatud. 

Kui walitsus tahab riigile sissetulekut 
muretseda piiritusemüügi läbi, siis wa
litsus peaks ka sellega rehkendama, et 
piiritust jõuaks rahwas ka osta. Kui seda 
asjaolu silmas pidada, mille kohta ma siin 
arwud ette tõin, et rahwas, kellele walit
sus piiritust tahab müüa, on oma ostujõu 
kaotanud, et rahwas oma suures ena
muses ei jõua sedagi ära osta, mis ta elu 
ülespidamiseks hädasti tarwis on, nagu 
riie ja toit, kuidas wõib samale rahwale 
weel seda müüa pakkuda, ilma milleta ta 
wäga hästi läbi saaks. Siin arwan mina, 
et walitsus ettepandud eelnõuga rahwa 
huwisid mitte ei ole tabanud. Wõib olla, 
saab salawiinamüümisele takistust tehtud 
siis, kui wiinamüüki laiemal alusel saaks 
korraldatud ja hinnad sarnased määratud, 
millega kodupuskarikeetjad enam ei suu
daks wõistelda, nagu minu parteiseltsi-
mees Ast soowitas, kuid sel juhtumisel 

seisaksime uute pahede ees. Nüüd joo-
wad rikkad, kel raha palju, siis laguneks 
joomine ka waesemate perekonnatoitjate 
hulgas laiali ja selle tagajärg oleks: waeste 
perekondade weel waesemaks jäämine. 
Ainus hea külg oleks see, et need, kes 
praegu joowad, wõiwad siis awalikult 
juua. Kas takistab ettepandud seaduseel
nõu teostamine puskari salamüüki? — 
Igatahes, kahtlen ma selle juures. Kui 
wõtta lugeda käesolewa eelnõu § 3: Isik
likuks tarwitamiseks müüakse piiritust ja 
joodawat wiina järgmistel tingimistel: 1) 
Iga meesterahwas, kes üle 20 a. wana, 
wõib nimelise kaardi peale toopi pu
hastatud 95° piiritust ehk toopi 40° 
wiina kuus saada. 

Nii siis igaüks wõib wiina saada^ 
waatamata selle peale, kas see saaja seda 
joob wõi mitte, sest sundust ei ole saa
jal saadud wiina ära juua. Sellest järg
neb, et siin awaneb wõimalus salawiina-
müügiks, sest isik, kes ise juua ei taha, 
wõib oma wiinatshekid ära müüa. 
Wiinaga hangeldajat, kes tshekiga 
^ toopi piiritust wõi toopi wiina 
kuus saab, mis aasta jooksul teeb 
juba 6 toopi, ei saa tema juurest sellel 
määral leitud wiina pärast wastutusele 
wõtta. On aga täisealisi meesterahwaid 
samas korteris kaks wõi kolm, siis ei ole 
keelatud piiritust lubatud määrale was-
tawalt rohkem kodus hoida, ostetud 
tshekkidega juurde osta, müüa ja hangel
dada. Sel kombel tshekiwiina sildi all ei 
wõi keegi keelata hangeldajal wiina ta-
gawarana kodus hoida ja keelatud äri 
ajada. Kui nüüd Asutaw Kogu selle sea
duse nõnda wastu wõtab, naga ta ette 
pandud on, siis wõiwad wiinamüüjad käsi 
hõõruda ja öelda: „Waat, nüüd on meie 
mehed oma töö teinud!" Igalühel on aru-
saadaw, missuguse mõju seltskonna peale 
selle seaduse maksmapanemine awaldab. 
Paljud raugad, kes oma toitjatelt nüüd 
kuidagi moodi mõne penni saawad, need 
kaotawad selle läbi palju, sellepärast et 
nii mõnigi perekonnatoitja, kes oma inim
liku nõrkuse mõju all ei suuda wiina-
himule wastu panna, kes praegu tsheki-
leiba jõuab waewalt oma teenitud pennide 
eest osta, läheb ja annab samad pennid 
monopoolis wiina eest wälja, mida tal 
siis, kui wiina saada ei ole, oma wane-
mate ja perekonna toitmiseks ja hädaliste 
tarwiduste ostmiseks nii wäga tarwis 
oleks. Et palgatöölise seisukord wiina-
müügi korraldamise järele sugugi pare
maks ei saa, waid kiirel käigul halwe-
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maks muutub, selle wastu keegi waielda 
ei saa. Sellega peaks iseenesest selguma, 
et rahaministeeriumi poolt wiinamüügist 
ettenähtud majanduslik kasu ei kata kau
geltki kinni seda kahju, mis wiinamüü-
giga rahwale sünnib. Ettepandud sea
duse teostamise korral peaksime ka selle 
peale mõtlema, et selle seaduse maksma
panemisega riigi hoolekandeasutustele 
raske ülesanne, ette weeretatakse, kes 
praegugi oma -ülesannet waewalt suuda-
wad täita, waewalt kõiki wiletsaid ja 
waeseid, kes abi tarwitawad, awitada. 
Kuidas riigi hoolekandeministeerium kõi
gist neist raskustest jõuaks üle saada, 
siis kui wiletsate ja puudustkannatajate 
arw saab rohkel mõõdul kaswama, mis 
paratamata siis sünnib, kui wiinamüügi-
seadus maksma pannakse, seda ma omale 
ei saa ette kujutada. Meie seisame sar
nase nähtuse ees, nagu tahaksime waen-
lasele, alkoholile, peale tungida ja teda 
ära häwitada. Et harilik sõjaaegne 
nähtus on, et inwaliidide ja abitarwitajate 
arw saab siis kaswama, seda' tuleb ka 
nüüd arwesse wõtta. Kui nüüd trahwi-
takse neid, kes puskarit keedawad ja tu
handeid kokku spekuleeriwad, siis ta
haksin ma meelde siin tuletada, et kui ka 
puskarikeetjate hulgas waesemaid ja 
maatamehi on, kes wilja on ostnud ja sel
lest wiina keetnud, siis ei ole need kõige 
waesemate seast. Kui nüüd wiinamüügi-
seadus maksma pannakse ja soowitatakse, 
et rahwas oma wiimased pennid piirituse 
ja wiina kaudu riigikassale peab tagasi 
andma, siis pean tähendama, et see kõige 
õnnetum riigisissetulek on. Walitsus peaks 
siin rehkendama sellega, et wiinajoomise 
wastu müügiseadusega sõda pidades riigi 
hoolekandeministeeriumil tuleb tahes wõi 
tahtmata punaseristi osa mängida ja muu
seas ka alkoholi inwaliididele abi anda. 
Kui riigi hoolekandeministeerium peale 
harilikkude abitarwitajate ka alkoholi in
waliididele peaks jõudma tarwilikku abi 
anda, neile, kes oma inimliku nõrkuse pä
rast oma wiimased pennid wiina eest on 
wälja-, andnud ja sellega seltskonna toita 
jäänud, siis wõiks selle eelnõu poolt olla. 
Praegusel silmapilgul ei usu ma, et meil 
abitarwitajatele abiandmine täiuse tipul 
seisaks, mispärast uute abitarwitajate hul
kade juurdetulek suur õnnetus oleks. 
Nüüd trahwitakse sälawiinamüüjaid, kes 
enam-wähem jõukad, siis tuleb trahwida 
wiinajoojaid ja alkoholi õnnetuid ohwrid, 
kes wiina uimastuses makswat korda ri-
kuwad. Sellest näeme, et siis trahwitawate 

arw ei wähene, waid ennem kaswab. Kui 
juba trahwida, siis tuleks trahwida neid, 
kes seadusi ja, määrusi rikuwad, aga mitte 
neid, kes riigi wiinapoest wiina ostes ja 
juues ennast uimastawad ja selle taga
järjel makswale korrale komistuseks on 
ja inimliku nõrkuse pärast oma wiimased 
pennid Bachusele ohwriks toowad. Kõi
gest sellest järeldan, et riigi hoolekande-
asutused ei ole praegu küllalt selleks ette 
walmistatud, et rahuloldawalt wõiks 
peale muu abitarwitajate ka alkoholi in-
waliide aidata siis, kui siin nüüd wiina-
müügiseadus wastu wõetakse ja et siis 
nüüdsete puskarikeetjate asemel riigi 
wiinatarwitajad, kes uimase, peaga awa-
likku rahu ja korda rikuwad ja kelle hul
gas alati suurem protsent waesemaid ini
mesi, wangikodasid saawad täitma, siis 
oleks selle seaduse wastuwõtmine laie
matele ja waesematele rahwahulkadele 
õnnetuseks. Seda asjaolu silmas pidades 
ja tõsiselt hinnates arwan, et Asutaw 
Kogu ei peaks mingisugust wiinamüügi-
seadust enne wastu wõtma ega maksma 
panema, enne kui wiinamüügi keelusea
dus rahwahääletamisele pannakse ja sel
lega rahwa enamuse otsus teatawaks 
saab. 

H. Kuusner (rhw.): Austatud Asu-
tawa Kogu liikmed! Küsimus, mis meil 
päewakorras on, on kired lõkkele ajanud 
ja suurt närwilikkust sünnitanud. Öel
dakse, et karsklased kangesti närwilikud 
on, kuid mitte närwilikud ei ole nemad, 
waid wõib olla suurt hingelist waewa 
tunnewad nemad, et üks osa meie kõr
gema asutuse liigetest nii kergelt selle 
küsimuse peale waatab. Meie ei waata 
selle küsimuse peale mitte nii, nagu siin 
Asutawa Kogu liige Ast tähendas — kui 
mingisuguse moraliseerimise küsimuse 
peale. Mina waatan selle peale, kui ühe 
sügawa küsimuse peale, mis peab kainelt 
ära otsustatud saama, mitte isiklikkude 
tunnete järele, waid kui sügaw riiklik 
küsimus. Kui mina siin neid kõnelejaid 
kuulasin, kelle kõned nii riigimehelikult 
kõlasid, siis tuli mulle meelde üks kirja
tükk, mis minu üks poliitiline sõber kir
jutanud oli ja missugust ma Asutawa 
Kogu liigetele ja selle autorile meelde 
tuletada tahan: „Kui alkoholiallik meil 
senni wõõra kapitaali käes olnud ja wõõ-
ras kasu neid ülewal hoidnud, siis on al-
koholiwastane wõitlus meil rahwuslikku 
lippu kandnud. Kui aga see loom kord 
antakse meie oma walitseda, kas ei muutu 
siis lugu? Kas meie endid oma kopika-

22 
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käsulise hingelaadiga siis juba terwelt 
alkoholismile saagiks ei anna? — Ega 
meil nüüdki juba oma õlle- ja wiinawabri-
kantidest, joodawa wiina keldrite pidajaist 
ja alkoholi ärimeestest puudust pole." 
( W a h e l h ü ü e : Kes a u t o r on?) See 
on meie fraktsiooni liige Adam Bachman. 
Ja kui mina kuulsin siin kõnelema meie 
rahaministrit, siis kuulsin igatahes wäga 
tuttawaid toonisid, siis tuli mulle meelde 
üks tähtis Baltimaa tegelane, minu oma 
kodulinna linnapea Bergman ja ka wäga 
tuntud poliitiker, niihästi kodumaalses 
töös, kui riigiwolikogus. !la kui ma neid 
põhjendusi kuulsin, mis meie rahaminis
ter siin ette tõi ja siis wõrdlesin sellega, 
mis minu sellekordne wastane ette tõi, 
ja ma leidsin jälle palju ühist nende keel
test. Siin ma nende tarkust ei salga maha 
ja tahan just wõrdlemiseks ette tuua, mis 
meie rahaminister ütles, et meie piirituse 
walmistamise taga suurtööstus seisab. 
Ka meie sellekordne Pärnu linnapea üt
les sel puhul, kui ma 1914. aastal Pärnu 
linnawolikogule keeluseaduse eelnõu sisse 
andsin. „Ma kirjutaksin kahe käega sel
lele alla, aga näidake mulle, kust ma need 
sissetulekud wõtan. Kuidas wõib ennast 
mitmesttuhandest rublast lahti öelda ühe 
eelnõu pärast, mis weel kuskil nähta-
waid häid tagajärgi pole andnud. Kas ei 
nõua sellepärast kõige lihtsam ettewaatus, 
et alkoholi keeluseaduse küsimus alles siis 
tuleks, kui meie juba kindlasti teame, kas 
meie wõime niisugustest tähtsatest sisse
tulekuallikatest lahti öelda. Kas meie 
wõime siis kõik oma ülesanded täita, 
mis meie peale on pandud ja mis seisu
korras meie linnakassa pärast sõja lõpe
tamist saab olema." Nii rääkis selle
kordne Balti tähtsam Saksa tegelane ja 
tema ütles niisama, et kust meie need 
sissetulekud wõtame. Ka meie rahami
nister pani meile ette, mitte rublad, waid 
280 miljonit marka. Ma tahaksin natuke 
seda summat analüseerida. Kas ei ole 
meie rahaminister meid natuke liialt ko
hutanud? Minule paistab, et meie raha
minister neid arwusid natukene suurel 
kiljul on ette toonud, sest 280 miljonit, 
see on see summa mitte üksi isiklikust 
tarwitamisest, waid kogu sest summast, 
mis on̂  määratud tööstuse ettewõtteks, 
arstlikuiks otstarbeteks ja wäljaweoks. 
Kes on meie karsklastest sälg anud piiri-
tustööstust,? Kes on öelnud, et meie pea
me selle tööstusharu täiesti nurka wis-
kama? — Kuid wõtame nüüd selle summa 
maha, mis meie piirituse eest saame, mis 

wäljaweoks, arstlikuiks tarbeteks ja de-
natureerimiseks määratud, kas saame siis 
280 miljonit? — Ja härra Ast toonitab 
weel, et see summa liig kõrge on, et tu
leks seda alandada, nii siis jääks see arw 
weel wäiksemaks. Ja siis tuleb küsida, 
kas rahaminister seda arwu liiga ei suu
rendanud, sest see teeb sellest ju wäikse 
osa wälja. Igatahes pool langeb ära ja 
wäljaweo jaoks antud piiritus, on palju 
odawam, ja see osa, mis isiklikuks tar-
witamiseks üle jääb, teeb igatahes märksa 
wäiksema summa wälja. Seda tahtsin ma 
konstateerida, et Asutawa Kogu liikmed 
mitte ei kardaks, et kust wõtame meie 
need 280 miljonit wälja. Siin wäga tõsi
selt pandi ette riigi fiskaalset seisukohta 
ja niisugusesse wäljapääsemata seisu
korda seate riigi, et temale teist pääse
teed üle ei jää. Mina juhin härra raha
ministri tähelpanu selle olukorra juurde, 
kus temal ainult 100.000 Saksa marka 
kassas oli. Sellega asuti Eesti riigi raja
misele, sellega suudeti. kõik raskused 
wõita, sellega alustati sõda suure Wene-
maa wastu, ehk küll allikaid teada ei 
olnud, millega neid wäljaminekuid katta. 
Sellegi peale waatamata täideti oma 
kohust. 

Ma juhin tähelpanu ühe teise rahami
nistri peale, see од Wene rahaminister 
Bark, kelle tegewus mitte nii wäga hilja 
meie silmade eest on mööda käinud. 
Tema nime peale anti kõige kõrgemalt 
poolt 30. jaanuaril 1914. aastal päewa-
käsk, millega keiser käsib ilma edasilük-
kamata riigi rahaasjanduses muudatusi 
ette wõtta öeldes, et riigi rahalist head 
seisukorda ei wõi rahwa waimliste ja 
majanduslikkude jõudude häwitamise 
peale põhjendada. Ka mina arwan, et 
meie Asutaw -Kogu meie riiklikke sisse
tulekuid ei taha rajada meie rahwa ma
jandusliku ja waimlise elu häwitamise 
peale. On ka weel suuremaid riigimehi 
olnud, kes sarnaselt on mõelnud. Nimelt, 
kui ühe sarnase kawatsuse puhul keelu
seaduse asjus interesseeritud riigid ilmu
sid Inglise kuulsa riigimehe juurde, kart
likult küsides, kust karske riik sissetule
kuid peab saama, siis ütles see kuulus 
riigimees: „Praegu ei tea ma küll, kust 
neid sissetulekuid wõtta, aga andke mulle 
karske riik ja karske rahwas, siis leian 
ma küllalt sissetulekuteid." On nüüd 
põnew küsimus, missugusest küljest meie 
walitsus asja peale waadata tahab. Kor
ruptsioon, seadusterikkumine, salawiina-
põletamine on üle Eesti laiali lagunenud. 
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ja üldiseks nähteks saanud, selle wastu 
ei saa waielda. Ajakirjandus toonitab, 
meil on ju keeluseadus, mis teie weel 
tahate! Kui see ei aita, siis pole ju enam 
abinõusid. Ma küsin aga, kas see keelu
seadus meil maksmas on olnud kunagi 
wõi mitte, on see keeluseadus ainult ühe 
liigi jaoks ja teise jaoks mitte? Mina 
leian, et siin on kahe mõõduga mõõde
tud. Toonitatakse järjekindlalt ka keelu
seaduse läbiwiimist, kuid kogu Eesti riik
liku iseseiswuse kestusel ei näe ma, et 
seda ka järjekindlalt tehaks. Pannakse 
mitmesugused kitsendused wiina tarwita-
mise kohta maksma, ja teiselt poolt ei 
oska riik oma piiritustagawara muidu 
ära kasutada, kui seda oma ametnikku
dele jagades. Kas see ei sünnita suure
mat korruptsiooni, kui need wäärnähtu-
sed ralrwa elus. Siis weel abinõu, mis 
walitsus ette wõttis sõjawäe meeleolu 
tõstmiseks, kes siiamaale ilma alkoholita 
läbi oli saanud. Nimelt anti - wabariigi 
teisel aastapäewal igale sõdurile V toopi 
wiina, mille kohta meie lehed kirjutasid, 
et see frondil hiilgawa meeleolu on loo
nud. Lubage mulle teile ette lugeda sõ
jamehe kirja selle hiilgawa meeleolu 
kohta. Ma palun õige tähele panna, sest 
see ei ole mõne karskuse fanaatiku, 
waid meie kõikide poolt lugupeetud ja 
austatud kindral-major Tõnissoni kiri: 
,-Asutawa Kogu esimehele. Wiinaajamise, 
-müümise, -ostmise ja -joomise keeld on 
sõjawäele õnnistuseks meil ja kogu maa
ilmas. Heade tagajärgede eest kodu
maa wabadussõjas wõlgneme tänu eest
kätt wiinamüümise keelule. Kui wiina-
müümist ja -joomist lubada, olgugi piira
tud wiisil, siis häwitame sellega oma sõ
jawäe. Wabariigi teine aastapäew, kus 
sõduritele Vie toopi piiritust anti, oli wäe-
rinnale, igatahes 1-se diwiisi raioonis õn
netuse päewaks, niipalju märatseti ja ka
keldi sellel kallil päewal, löödi isegi la
hinguid suuremate salkade wiisi. E e s t i 
w a b a r i i g i s e a d u s ei p e a w i i n a -
m ü ü m i s t ja w i i n a j о о m r s t 
m i t t e l u b a m a , ka p i i r a t u d a r -
w ui m i t t e . 

Narwas, 9. 3. 20. Nr. 1022. 
Tõnisson." 

Siinjuures loeksin ma ühe endise kars
kustegelase tsitaadi ette, see on nimelt 
härra Rasmus-Kangro-Pool, kes järgmist 
tähendab: „Kõige koledam on, kui sõja
wäe juhatus meeled metsa joob." (Müra 
p a h e m a l pool , j u h a t a j a k o l i s -
t a b.) Ma palun teid mitte närwiliseks 

minna, minule heidate teie närwilikkust 
ette, ise aga näitate seda õige terawalt 
üles. „Nii nagu kaine inimene joodikuga 
kergesti walmis saab, on see ka sõjas. 
Wene akadeemik Behterehw seletab, et 
Napoleoni sõjawägi just sellega korratu
sele wiidi, et Moskwasse sihilikult palju 
wiina maha jäeti. Mõnedki suured wõi-
dud wenelaste üle olid wõimalikud just 
joomise, Wene ohwitseride joomise pä
rast. Nii näiteks Sewastoopoli langemine, 
Plewna lahing Wene-Türgi sõjas jne. 
Behterehw teab jutustada, kui hirmsalt 
Wene wäed ka Jaapani sõja ajal alkoholi 
mõju all kannatasid. Joomine, joomine, 
kohutaw priiskamine ohwitseride keskel, 
— tõsine joomahullustus tähtsatel ja kar-
detawatel silmapilkudel, — mis peab sõ
jawägi tegema, kui tal enam peadki ot
sas pole, wõi kui see pea hulluks on 
läinud!?" 

Ma pean tõendama, et need nähtused 
ka meie sõjawäes ette tulewad ja see on 
wist jälle rahaministri saamatus, et ta ei 
osanud mitte küllalt kontroleerida, et 
tehnilisteks otstarbeteks wäljaantud pii
ritus ka tõesti nimetatud otstarbeks tar-
witatud saab. Ma juhiksin tähelpanu selle 
peale, et meil on siin tarwis meelde tule
tada, et walitsus selles küsimuses mitte 
järjekindlalt seisukohta pole wõtnud. 
Ma arwan, see on teile teada. Kõik 
need wastukõnelemised siin näitawad 
ja kinnitawad, et meil järjekindlast 
tööst juttugi ei wõi olla. Inimesi, kes täie 
hingega selle asja külge tööle asuksid, kui 
tahate, ei leia ma palju Asutawa Kogu 
liigete hulgast. Selles mõttes üksikasju 
ette tooma ei hakka ma, need üksikasjad 
kõnelewad ise eneste eest. Nii siis pean 
ma ütlema, et siin järeldusi teha „meil 
on ju keeluseadus maksew, ei aita midagi 
— rahwas tahab ja ei ole midagi parata." 
Mina püüdsin nende näidetega näidata, 
et meil tõsist keeluseadust maksmas ei 
ole olnud, ja et need nähtused on-.demo-
raliseeriwalt mõjunud. . Ei ole niisugust 
seisukorda meie awalikus arwamises ja 
selle peegeldajas, meie ajakirjanduses, ja 
mujal näinud,, kui just praegusel ajal meie 
Eesti riigi iseseiswuse rajamise ajal. Siin 
pean mina tähelpanu selle peale Juhtima, 
kui kergelt seda küsimust wõetakse. 
Karskusmeelsed Asutawa Kogu liikmed 
on püüdnud Asutawale Kogule kõik ma-
terjaalid kätte muretseda, mis seda küsi
must nüüd õige wärskelt käsitawad. 

Dr. Bratt ütleb oma kõnes poliitiliselt 
juhtiwate klasside ükskõiksuse kohta 

22* 
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karskusküsimuses: „Mul pole weel korda 
läinud poliitiliselt tõsiselt juhtiwate 
meeste wõi juhtiwate ajakirjanduslikkude 
jõudude wõi kõrgemate walitsusmeeste 
hulgast leida kedagi, kel oleks sügawa-
maid huwisid karskussihi wastu wõi wä-
hemalt mõnda, kellel, kas uurimise wõi 
elu tähelpanekute läbi omandatud tead
mised asjast oleksid. Karskusküsimus on 
kõigi nende jaoks küsimus, milleg a kaib 
kaasas iseäralikult teraw wastumeelne 
„tundetoon". On nii, nagu oleks südame
tunnistus haige ja nagu hoowaks see ker
gesti ja kindlasti näitamise tõttu organi
seeritud karsklaste peale, kes eesotsas 
näikse olewat. Siin tähendati, et rahami
nisteeriumil on waja suuri summasid 
suurte wäljaminekute peale. Juhin tähel-
panu selle peale, et meie ei salga, et pii-
ritustööstusel oma teatawad head küljed 
olemas on, et piiritustööstus täiesti ära 
häwitada ei tule. Meie ei seisa seisuko
hal, et meie kartulid oleksid ainult piiritu
seks ümbertöötamiseks. Öeldakse, et 
sisseseade on olemas, mida teisiti ära ka
sutada ei saa. Juhin tähelpanu selle 
peale, et ka külmanud ja mädanenud kar
tulid on osatud mujal praktiliselt ära ka
sutada. Neid sisseseadeid on ümber teh
tud ja muudetud, ja on suurel wiisil asu
tud kartuli kuiwatamisele. Meil on 
kuulda, et leiwajätkuks kawatsetakse 
kartulid juurde kuiwatada ja mida ener
gilisemalt seda tehtaks, seda parem. Aga 
ka mädanenud ja külmetanud kartulite 
ärakasutamiseks on1 Saksamaal suurtöös
tus tekkinud, et neid kuiwatada ja loo
made toiduks tarwitada. Ma usun, et te
gelikud põllumehed ja spetsialistid saa-
wad paremini seletama, kas meie nuum-
karja tekkimine ainult meie piirituswab-
rikute olemasolemisest ära ripub. Mina 
olen asjatundjate poolt kuulnud, et selles 
asjas wastupidine arwamine on. Ma jätan 
selle küsimuse täiesti spetsialistide hoo
leks. Nende toiduainete kasutamiseks on 
kasulikud teed leitud ja mida rohkem 
walitsus seda tööstust toetab, seda roh
kem suudetakse põllumajandust loomuli
kul teel edendada. 

Ka piirituse kohta, mis meil praegu 
walmistatakse, pean mina ütlema, et meie 
walitsus, niipalju kui mina sellest aru 
saan, mitte midagi silmapaistwamat ette 
pole wõtnud, et need ained saaksid ka
sulikult müügile tulla, mitte joomiseks, 
waid teisteks otstarbeteks. Waluutaküsi-
mus teeb meile muret, meie piirame sisse-
wedu ja suurendame wõimalikult wälja-

wedu, sellejuures kõiksugu abinõusid tar-
witusele wõttes. Weame sisse näiteks 
walgustusaineid — petroojeumi, ja meie 
teame missugune hind petrooleumil 
praegu on — Tallinnas nõutakse 7^—8 
marka naelast. Rahaminister seletas, et 
1% puudast kartulitest saab 1^ liitrit pii
ritust. ( W a h e l h ü ü e : 1 p u u d a s t . ) 
Weel parem kui seda 1 puudast saab. 
1 liiter piiritust on 2^ naela, tähendab 
1^ liitrit on 3% naela. Külmanud kartu
lite puuda üle 8 marga rehkendada ei wõi. 
Siia juurde 100% ümbertöötamiseks, siis 
jääb weel 100% puhassissetulekut, kui ta 
seda ümber töötab põletisaineks. Härra 
Jans tõi näiteid, kuidas inimesed pime
daks jääwad, kes seda alkoholi tarwita-
wad, tähendades, et niisugust denaturee-
rimise abinõu ei ole leitud, mis wastu-
wõetaw, oleks. Teatawasti tunnistas tun
tud ja tõsine riigimees fieleenius, keda 
teie siin kord ühelmeelel terwitasite, et 
Soomes on üles leitud abinõu, et denatu-
reeritud piiritusele sarnast kuju anda, et 
tema joodawaks tegemine täitsa wõima-
tuks on saanud, nii et tema kuidagiwiisi 
kurgust alla ei lähe. 

Ma soowitan igatahes, et rahaminis-
teerium selles suhtes end tutwustaks 
nende retseptidega, mis Soome karskus-
osakond sugugi saladuseks ei pea. Kui 
meil see tööstus olemas on, siis saaksime 
meie oma kodumaal piiritust ära tarwi
tada. Wõidakse öelda, et meil puuduwad 
sisseseaded, kuid meil toodi karbiiti sisse, 
mida meil sugugi ei tuntud, kui,d leiti 
wäljapääseteed ja hakati kodumaal selle
kohaseid riistu tegema ja weeti ka wäl-
jaspoolt sisse. Rahaminister, kes küsi
must rohkem waluuta seisukohalt tunneb, 
peaks seda arwesse wõtma. Sellel piiri
tusel oleks isiklikuks tarwitamiseks lai 
turg. Ma ei räägi sellest, kus nüüd kõik
sugu odekolooni 1000—2000 marka üks 
pudelike maksab, muud turgu ei tuntud, 
nüüd katsuti seda laiendada. Ühed ja 
teised ettewõtjad kawatsewad likööri- ja 
wiinawabrikuid awada, ootawad ainult 
Asutawa Kogu otsust. Walitsus ei tea, 
missugust seisukohta wõtta, niisama 
härra rahaminister. Meil on teine töös
tusala — meil on õllewabrikud, mille all 
suur kapitaal seisab ja mis on suured 
tööstusettewõtted, — neid õllewabrikuid 
peab kasutama, (W a h e 1 h ü ü e: Õige.) 
teist teed ei ole. Teie tunnistate seda 
õigeks, — ma austan teie järjekindlust, 
kuid need teed, rais teie selles küsimuses 
tõmbate, iseäranis mis meil rahäminis-
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teerium on ette pannud, neid teid ei saa 
igatahes käia, see oleks otstarbetu ja 
mõttetu. Nii on siis need fiskaalsed hu-
wid, mis siin on ette toodud. 

Kui meie seda eelnõu sisuliselt waa-
tame, siis peab tõesti ütlema peale teise, 
mis ma siin juba tähendanud olen, kuidas 
mõeldakse seda ära kasutada. Ja päris 
kentsakaid asju wõib siit wälja lugeda. 
Nimelt kawatsetakse piiritust anda teata-
wate lubade põhjal kirikutele. Ma olen 
kuulnud küll, et marjawiina on antud, aga 
mis kirikus piiritusega tehakse, seda ei 
tea ma siiamaale. (Nаer.) Siin on nii
sugused administratiiwsed korraldused 
ette nähtud, öeldakse: „Alkoholikaarte 
ei anta isikutele, kes peale käesolewa 
seaduse ilmumist piiritust ehk kangeid 
jookisid ilma loata ostnud ehk müünud, 
ehk keda joobnud olekus uulitsal ehk 
mujal awälikus kohas wiibimise eest koh
tulikul ehk administratiiwsel teel on ka
ristatud." Sellel wõetakse kaart ära ja 
see on ometi joodik suuremalt jaolt; mis 
tema peab siis tegema? (Nae r . ) Tingi
mata peab tema otsima puskariwabri-
kanti, wõi peab kuskilt katsuma üles-
ostja leida. Rahaminister tähendas: meie 
anname nii suurtes mõõtudes, mitte nii 
wäikestes, need on liig kättesaadawad, 
waid meie anname weerandtoobilistes 
pudelites. Kui meie rahawäärtust wähe 
wõrrelda endise wäärtusega, siis peab 
küll ütlema, et weerand toopi 95° piiri
tust 50 marga eest wäga kättesaamatuks 
ei jää, waid et see wäga kergesti kätte-
saadaw on. Üks hea asi on siiski sellel 
seaduseelnõul, ja kui Asutawa Kogu ena
mus nii helde on, siis jääb see loodeta-
wasti siia eelnõusse sisse, ja meie kars-
kusewõitlejatel saab igatahes wõimalus 
olema seda hästi kasutada, ja meie rahwa 
suur enamus on praegu selle keeluseaduse 
punkti poolt — selle peale ma olen kin
del. Nimelt on siin see punkt sees, et 
kohalikule omawalitsusele õigus jääb kee
luseadust oma kohalikus raioonis maksma 
panna, ja ma olen kindel, et Tallinna õhk-, 
kõnd nii kaugele ei ulata, et kaugemates 
maanurkades, prowintsides need positiiw-
sed küljed, mis keeluseadusel on olnud, 
teistsugust hindamist saawad leidma ja 
meie omawalitsused oma. kohuseid saa
wad täitma. Oma nurga kohta olen 
ma kindel, et niisamuti kui 1914. a. suu
deti minu kodulinnas 5000 allkirja korjata, 
see on suurem osa terwest täiskaswanud 
linnakodanikkude arwust on keelusea
duse poolt, et sõja laastaw ja demorali-

seeriw mõju mitte niikaugele pole ulata
nud, et sealt mitte enam enamust kätte 
ei wõi saada. See on üks positiiwne 
külg, mis selles, seaduseelnõus olemas. 
Ma loodan, et see punkt ka sinna jääb. 
Kuid see oleks wastolus riigi fiskaalsete 
huwidega, sest teie määrate, eelnõus on 
ette nähtud, kwantumi ja rahaminister 
satub hädasse, sest kuhu seda kwantumit 
ära mahutada, mis. on määratud iga koha 
peale. Sest kui näiteks Pärnu ennast lahti 
ütleks, jääks Järwamaa hädasse ja kui
das siis selle ülejäägiga toimetataks, seda 
tahaksin ma teada.saada. Kas siis jälle 
ametnikkudele ja sõjawäele teda jaotama 
hakatakse? See oleks küll wäga kurb. 
Ma juhin tähelpanu selle peale, mis mõju 
sellel oleks, kui need määrused wastu 
wõetaks. Arwate teie, et konkurents suu
dab puskariajamist wähendada,^ et tema 
joomisele suudab piiri panna? Palju en
nem wõtab tema selle aluse, mille põhjal 
suudeti salawiinapõletamise wastu wõi-
delda, täitsa ära. Nende andmete järele, 
mis siin kuulda on olnud salaja põletatud 
wiina hindade kohta, wõiks salawiinapõ-
letamine ja . puskari edasiajamine küllalt 
edasi kesta ka sel juhtumisel, kui need 
määrused maksma pannakse. Nii siis ei 
ole see abinõu, mis siin rahaminister oma 
ettepanekuga ette toob, mitte küllalt nii
sugune, et suudaks seda wäärnähtust hä-
witada. Ma pean ütlema — ega siis kee
luseadus üksinda see wõiduabinõu ei ole, 
mis ühekorraga suudab kõiki halbtusi ära 
kaotada. Keeluseadus ei ole seda mitte. 
Ta on siis läbiwiidaw, kui seltskonna 
enamus ja iseteadew ringkond selle läbi-
wiimise poolt on. ( W a h e l h ü ü e : S e e 
on õige.) Ma ei saa mitte tähendamata 
jätta sotsiaaldemokraat härra Ast'i kõne 
kohta, keda ma kahjuks täna siin koos
olekul ei näe, mille kohta üks ajaleht tä
hendas, et ta nii wäga sügawas wees on 
ujunud, et see kõne retoorika iluduse 
poolest küll wäga ilus kõne on, kuid minu 
arusaamise järele üks kõige pealiskaud
sematest kõnedest, mis ma, selle lugupee
tud poliitilise tegelase suust olen kuulnud. 
Niisugune waen karsklaste wastu. Meid 
nimetati siin maksimalistideks — enam
lasteks. Mina ei saa aga härra Ast'i wäi-
teid mitte minimaalseteks nimetada, sest 
tema tahtis seda kwantumi suurendada, 
ja ennem wõib siin rääkida ewolutsionis-
mist. Siin toodi wäiteid ette, et kõneall-
olew asi on üks sügaw ühiskondlik prob
leem ja seda ei saa lahendada fanaatilise 
karskusküsimusega. Meie ei ütle, et kars-
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kuse wõidulepääsemine häwitab ühis
kondlikud pahed täies ulatuses — ei su
gugi ei häwita, aga mina asun siin sel
lele seisukohale, nagu mujal on just need 
ringid asunud, kes ennast nüüd laiemate 
kihtide monopoliseeritud esitajateks ni-
metawad. Mulle on silma puutunud näi
teks Belgia professori Vandervelde'i, töö-
listejuhi, kirjutus Wiini tööliste rahwus-
wahelise kongressi puhul, kus tema kee
luseaduse poolehoidjana esineb. Ma ei 
tea, kas Eesti sotsiaaldemokraatlik frakt
sioon oma enamuses oma lugupeetud esi
taja Karl Ast'i wäiteid jagab. Ma loodan, 
et see mitte nii ei ole. ( W a h e 1 h ü ü -
d e d : On, on!) Igatahes juhin ma tähel-
panu selle peale, et sellest seisukohast 
wäljamaal üle on saadud ja igalpool just 
sotsiaaldemokraate keeluseaduse eest-
wõitlejate, tegelaste ja eelwõitlejate rida
des leiame. Ma ei pruugi siin mitte tähel-
panu juhtida Shweitsi sotsiaaldemokraa
tide peale, kus dr. Eugen Blocher ja tei
sed nii suure tagajärjega suutsid wõidelda 
absinthi keeluseaduse puhul rahwahääle-
tamise kaudu. Ma ei räägi siin mitte 
Austria lugupeetud tegelasest dr. Frö-
lich'ist, kes näiteks tähendab, et see, mis 
joomist edendab, on joomisesõprade eel-
arwamine ja jooma sundus. Siin on wis-
tisti lugupeetud sotsiaaldemokraatliku 
rühma liikmed tuttawad wõitluskäiguga 
Saksamaal, kus alguses sellest midagi 
teada ei tahetud ja programmist täitsa 
kõrwaldati, aga 1905.—1906. aastani läks 
see liikumine ikka suuremaks ja partei 
wõttis selle kui tõsise küsimuse pro
grammi üles. ( W a h e 1 h ü ü e : Aga 
1918. a. m o n o p o o l S a k s a m a a l ! ) 

.Mina lähen edasi. Mina ei ütle, et Saksa 
rahwa enamus seda wastu on wõtnud, 
aga et Saksa sotsiaaldemokraatlik partei 
on seda oma eeskawasse wõtnud, kui 
sügawat küsimust ja seda tahtsin konsta
teerida. Teistel maadel, iseäranis Skan-
dianaawia maadel näeme, et just tööliste^ 
esitajad igalpool on rõhutanud, et keelu
seadus on ainukene mõjuwam abinõu ja 
just näiteks Göteborgi süsteemi, mida' 
härra Ast siin ette tõi eeskujuks ja meile 
soowitas. Just selle süsteemi nurjamineku 
tagajärjel otsustas Rootsi alamkoda 
1917. a. maksma panna wabamüügi, ainult 
ülemkoja wastuseismisel läks see asi 
nurja. Teisel korral oli ta jälle riigipäe-
wal ees ja jälle wõitis keeluseadus ja kui 
asi omale terawa kuju oli wõtnud, tuli 
dr. Bratt kui täiskarsklane selle süstee
miga, mida meie lugupeetud rahaminister 

nüüd tahab läbi wiia. Göteborgi süsteem 
on juba 1864. a. tarwitusele wõetud, teda 
on Skandinaawias tarwitatud, ta on ilus, 
nagu uus asi igalpool alguses wäga ilus 
paistab olewat, aga tal on ka oma nega-
tiiwsed küljed. Kui alkoholi kapitaali isik
likuks huwiks tarwitamine ära kaotati, 
taheti seda kogu sissetulekut tarwitada 
selleks, et joomise wastu wõidelda. Meie 
näeme, et see abinõu mitte tagajärgi ei 
andnud, nii et see süsteem nurka wisati 
ja teisele teele taheti asuda — täieliku 
keelu teele. Meie teame, et aegamööda 
hakkasid kommuunad sellel alal tööd te
gema ja tegid omale selle lihtsaks sisse
tulekuallikaks, 10% anti kohalikkudele 
omawalitsustele. ' Ka meie omawalitsused 
Tallinnas haarasid wäga kergesti sellest 
kinni. Rootsis ja mujal on Göteborgi süs
teem tarwitusel olnud ja ilmsiks tulnud, 
et kommuuna tundis just suurt huwi, et 
suuri sissetulekuid saada, et seda tarwi
tada kõiksuguste otstarbete peale. Göte
borgi linnas pandi see süsteem maksma 
eraseltside näol, pärast kommuuna jne. 
kujul; seal wõis tal positiiwseid külgi 
olla, sest seal suudeti mugawaid resto-
raane ja hotelle sisse seada. Kui meil 
tahetakse seda riiklikult läbi wiia, siis 
mina kardan küll, et see wäga halbu taga
järge annab. Kui nüüd tahaksite teie 
seda, mis mujal on nurka wisatud ja mis 
mingisuguseid positiiwseid tagajärgi pole 
andnud, uuesti elusse wiia, siis tuleb kü
sida, mispärast on siis Rootsi rahwa ena
mus teisele arwamisele tulnud ja seda 
teist arwamist toetanud. See liikumine, 
mis dr. Bratt 1870. a. alustas, on Rootsi 
riigis lõppenud ja Rootsi riigimehed, kel
lest meil olid senaator Luntron ja riigi-
päewasaadik Olmson, seletasid kindlasti 
selle kohta, et salawiinapõletamine, mida 
taheti sellega häwitada, Rootsis kohuta-
walt wõimu on wõtnud. See süsteem ei 
ole Rootsis tagajärgi andnud. Soomes on 
keeluseadus wastuseismist leidnud just 
Wene walitsuse poolt. Teie teate neist 
protestidest, mis Prantsusmaa tõstis sel 
ajal wäljamaa Wene diplomaatilise esi
tuse juures, et keeluseadust Soomes nurja 
ajada. Ka Rootsis on kõrgemalt poolt 
keeluseaduse wastu oldud, nimelt oli 
teine koda see, kes keeluseaduse wastu 
seisis, meie näeme, et kõik need poolikud 
abinõud, mis siiamaale on katsutud, on 
lõppenud nurjaminekutega, ja mina olen 
kindel, et ka meie juures, kui see teie 
tahtmine ja soow on teda proowida, täie
liku fiaskoga lõpeb. Kahju on ainult, et 



685 PROTOKOLL NR. 114 (17) 686 

sarnased katsed meie riiklikus elus liig 
kalliks lähewad. Ma ei kuulnud põhjali
kult rhs. Jans'i kõnet, kuid mulle jäi 
meelde wäide, mis härra Jans ütles, see 
on, et meie peame nii talitama, kuidas 
silmapilgu olud seda nõuawad. Ma peatan 
statistika juures. Siin on peetud naeru-
wääriliseks statistikat, mis härra Ernits 
ette kandis. Ei saa ju mitte salata, et see 
statistika teaduslikke nõudeid ei rahulda, 
kuid sarnast statistikat ette tuua, et Ing
lismaal on joomine lihasisseweo järele 
wähenenud, on wähe usutaw. Arwan, et 
ka meie maal sealihasöömine joojate seas 
mitte wäike ei ole raswaainete puudusel. 
Ma juba tähendasin selle peale, et kui 
teie jätate maksma need hinnad ja kaardi
süsteemi, siis on küll neid, kes wiinaaja-
mist walmis on jätkama, mitte ainult sel
lepärast, et seda isiklikkudeks otstarbe-
teks tarwis oleks, waid just omakasu pä
rast. Omakasu oskab alati ja ikka teid 
ning kujusid leida, kuidas oma tahtmist 
läbi wiia. Mina usun kindlasti, et joomise 
legaliseerimine just salawiinapõletamist 
edendab ja teie saate selle tunnistajateks 
olema, et see süsteem, millest teie - wai-
mustatud olete, fiaskoga lõpeb. Siin öeldi, 
et esimesena hääletawad keeluseaduse 
poolt puskarikeetjad. Wõib olla, et nemad 
tahawad monopooli omale saada, kuid 
küsida tuleb, kas nemad ka trahwimää-
rusle poolt hääletawad. See jääb minu 
arwates igatahes kahtlaseks. Arusaadaw 
on, et meie keeluseaduse eelnõus trahwi-
määrused mitte üksinda otsustawad ei 
ole. Seal tahetakse isegi administratiiw-
setest karistustest mööda minna ja neid 
küsimusi kohtu kätte anda. Trahwi mak
simum ei aita siin mitte, waid aitab ainult 
tõsine ja järjekindel wõitlus. Kui sarna
sele seisukohale asuda, nagu rhs. Ast seda 
tegi, et keeluseadust kompromiteerida 
sellega, et salawiinapõletajad saawad 
keeluseaduse poolt hääletama, siis tuleb 
siin.ka teisi näiteid ette tuua. Shweitsis 
on näiteks suur osa sotsiaaldemokraatia 
liigetest suurte kõrtside ja lokaalide pida
jad. Kui teie sarnasel wiisil tahate kom
promiteerida keeluseadust, siis arwan 
mina, et niisugused wõrdlused ei kanna 
arwustust wälja. Siin tähendas härra Ast 
selle kohta, et rahwale on tarwis ees-
märkisid üles seada, mis kogu rahwa 
hinge tabaksid ja mis meid raskustest üle 
wiiksid. Niisugused eesmärgid on meil 
olnud. Meie oleme hinge põhjani wapus-
tatud olnud, meie oleme kõik oma jõu 
koondanud selle peale, et kodumaa ise-

seiswust kätte wõita. Neil rasketel silma
pilkudel ei ole keegi selle peale mõelnud. 
Siis oli meil ühine tung ja ühine eesmärk. 
Asutaw Kogu on selleks walitud, et tee
näitajaks olla eesmärkide ülesseadmisel, 
ja niisugused eesmärgid peaksid ka prae
gusel raskel ajal, kus meie majanduslikult 
nõrgal seisukohal oleme, teised olema, kui 
kerge abinõu wiina läbi riigi eelarwet 
täita. Töö ja ikka töö peaks meie põhi
mõte olema, mida meie üles tõstma ja 
läbi wiima peaksime, selle peaksime prae
gusel silmapilgul rahwuslikuks hüüdsõ
naks wõtma ja Asutaw Kogu peaks selle 
rahwale eesmärgiks üles seadma. Meil oli 
alkoholism ja oli rahwuslik wõitlus selle 
wastu, kui meil wõõrad wõimud seda 
rahwale jagasid. Kuid nüüd, kus olud tei
siti on muutunud ja meie ise enda üle wa-
litseme, kas nüüd tõesti olukord niisugune 
on, et meie wana Kreutzwald, kes selleks 
on õrna ideesid rasketel oludel katsunud 
rahwa sekka istutada ja teda hoiatada 
selle waenlase wastu, et meie nüüd ise 
hakkame seda waenlast soetama. Siin 
tähendati selle hukatuse kohta, et ega see 
kõike ei wäherida. Kui meie waatleme 
seda kahju, mis saame, siis peaks see 
ometi mõtlema panema. Ärge pange 
meile, karsklastele, mitte pahaks, et 
meie karskusküsimusega eriti tegemist 
teeme. Meie ei keela sugugi neid, 
kes endale mingit eriala wõtawad, näi
teks, korteriolude uurimist ja lahendamist 
omale ülesandeks teewad. Teie ei ütle, et 
see on nüüd täielik fanatism, kui keegi 
ilmutab oma -huwi teatawa asja wastu. 
Ma arwan, et meie rahwusaate kandja, 
Willem Reiman, ennast hauas ümber 
pööraks, kui ta neid naeruhüüdeid ja pil
keid siin oleks kuulnud, mis läinud korral 
nii ohtralt ilmsiks tulid. Meie rahwuslik 
elamise tung ja waim on otsinud teid, kui
das ennast hoida alkoholismi ja hukatuse 
eest. Endisel ajal ei olnud muud wõima-
lust endid organiseerida, kui et liikumine 
omandas usulise laadi. Pange tähele meie 
rahwuslikku selleaegset liikumist walit-
susliku korra wastu prohwet Maltsweti 
ajal. Ka sel ajal otsiti kuju ja abinõusid, 
kuidas sellest hukatusest wälja pääseda 
ja nüüd oleme siis niikaugele jõudnud, et 
meie rahwa poolt walitud Asutaw Kogu 
seda tööd, mis on ülistatud aastasadade 
eest ja mida rahwa kangemad ja pare
mad mehed on teinud, wõib mõnitada, 
naeruwääriliseks teha ja ei osata seda 
rahwuslikult hinnata. 
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J u h a t a j a А. Rei: Kõneleja, Teie ei 
tohi Asutawa Kogu kohta nii haawawaid 
sõnu tarwitada! 

H. K u u s n e r (rhw.): Ma loodan", 
minu härrad, et Asutaw Kogu seda teinud 
ei ole, waid üksikud Asutawa Kogu liik
med. Mina wõtan oma sõnad terwe Asu
tawa Kogu wastu tagasi ja kahetsen, et 
wast ilma tahtmata kedagi olen haawa-
nud, kuid need mõnitawad hüüded ja pil
ked tulid liiga energiliselt nähtawale. 
Loodan, et teie selle küsimuse otsusta
mise juures täiesti isiklikud momendid 
kõrwale jätate ja seda küsimust oma pa
rema tundmise järele ära otsustate. Ma 
loodan, et meie Eesti Asutaw Kogu oma 
ülesande kõrgusel saab seisma ja rahwale 
•eesmärkisid saab üles seadma, mille poole 
meie kogu rahwas peab minema ja soo-
witaksin teile selle küsimuse otsustamise 
juures, et otsustage nii, et teil mitte ei 
pruugiks tulewikus häbi olla tulewa 
põlwe ees. 

R a h a m i n i s t e r J. Kukk: Austa
tud rahwasaadikud! Ma ei kawatsenud 
küll wäljaspool järjekorda sõna wõtta, 
kuid mitmete kõnelejate poolt on ette too
dud siin ebawäiteid, mis asjata poleemi
kat sünnitawad ja mille otsekohene selgi
tamine waidluse lõpetaks. Kõigepealt on 
selguseta praegumaksew keeluseadus. 
Ma pean tähendama, et keeluseadusest 
wõime rääkida 1917. aastal, mil see Wene 
ajutise walitsuse poolt wälja anti ja 
maksma pandi meil, kui endises Wene 
riigi osas. See keeluseadus kaotati aga 
okupatsiooni wõimude poolt, kus linnades 
kui ka maal, kangemate alkoholi jookide 
müük wabaks anti. Wabariigi ajutine wa-
litsus 1918. a. wõimu maal oma kätte 
wõttes, pidas tarwilikuks, et keeluseadus 
maksma jääks selles osas, mis puutub 
kangete jookide müümisesse, kuid kerge
mate jookide müük, weinid künni 14, 15 
kraadini jäi 1919. aastaks wabaks. 
1920. a. peale ei ole seda osalist alkoholi 
jookide tarwitamist mitte pikendatud. 
Sest weinitagawara on otsa lõppenud ja 
uue weini sissewedamist ei kawatse wa-
litsus. Sellega wõime 1920. a. küll rää
kida keeluseadusest selles ulatuses, nagu 
ta Wene ajutise walitsuse poolt 1917. a.. 
maksma pandi ja selle järele on igasugune 
alkoholiliste jookide müük ja jookide pro
dutseerimine, mis üle poolteise protsendi 
alkoholi sisaldawad, keelatud. Ekslik oleks 
aga sellest järeldada, nagu nii mõne kõne
leja poolt tehtud on, et sellega oleks riigi 

piiritusewalmistamine puskarikeetmisega 
ühesugusel seisukohal, ja riik ei tohiks 
puskarikeetjaid ja -müüjaid karistada, 
kuna ta ise piiritust müüb. Minu arwates 
on niisugune loogika, iseäranis karsklaste 
poolt, wäga iseäralik ja mitte kaine. 
Edasi tahtsin nende wäidete kohta sõna 
wõtta, mis Asutawa Kogu liikme Kuus-
ner'i poolt ette toodi. Püüti seletada, nagu 
oleks minu poolt eelmisel korral ette too
dud summa, mis riik alkoholi walmista-
misest peab saama, suurendatud. Ma ni
metan arwud, mis riik esialgsete kawat-
suste järele alkoholi walmistamisest saada 
loodab. Riik walmistab 28.000.000° ja loo
dab sellest saada 280.000.000 marka. Sel
lest 280 miljonist on 192 miljonit, mis ka-
•watsetakse sisse wõtta isiklikuks otstar
beks müüdawa piirituse ja 88 miljonit 
eksporteeritawa piirituse eest. (A. Tu lp , 
sd.: 90 m i l j o n i t w ä h e m!). Ainult 
siis, kui meie alkoholi isiklikuks otstar
beks legaliseerime, on meil wõimalik tema 
tarwitamise kawa nii läbi wiia, kui see 
mõeldud on. Siin tõi eelkõneleja wäga 
õieti ette, et meie piiritust wõiksime 
wäga hästi walmistada walgustuse ja 
keetmise otstarbeks, wõiksime temast 
lõhnaõlisid walmistada jne., kuid praegu 
oleks denaturaat, mida meie põletamise ja 
muuks otstarbeks annaksime, uimastuse 
aine ja mina niisugust wastutust oma 
peale ei wõta, et hakata sadade, wõib 
olla tuhandete inimeste terwist ..rikkuma 
denaturaadi wäljaandmisega. Öeldakse, 
et on abinõusid, millega wõib denaturee-
ritud piiritust niisuguseks teha, et ta suu 
sisse wõtta ei kõlba. Iga karsklane ei 
wõta küll ka puhast piiritust suu sisse, 
aga see, kes alkoholi tarwitaja on wõi 
kellel tema juba haiguseks on saanud, tar-
witab igasuguseid uimastuse aineid, olgu 
tal ka elu sealjuures kaalu peal. Siin tõid 
hiljuti Inglise lehed teate ilma alkoholi-
sõbralise tendentsita, kuidas ühes Amee
rika wäikses linnas 120 inimest denatu-
reeritud piirituse tagajärjel surma said.' 
Niisuguseid nähtusi oli meil siin ka Wene 
keeluseaduse ajal küllalt, kus denaturaadi 
tarwitusel inimesed oma terwise kas. täie
likult wõi osalt ära rikkusid. Ainult siis, 
kui isiklik tarwitamine normaalsel teel on 
wõimaldatud, wõib riik denatureeritud 
piiritust tarwitusele anda, ilma et sellest 
hädaohtu karta oleks, ja ilma, et see suu
remalt osalt joomise otstarbeks läheks. 
Ma pean otsekoheselt tähendama, et 
reaalsematest maksudest, mis riigikassal 
olemas, on maks piirituse pealt. Meil on 
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wälja töötatud sissetulekumaksu eelnõu 
ja selle järele peaks umbes 150 miljonit 
sissetulekuid saama. Kuid asjaolusid ar-
wesse wõttes tuleb selle kawa juures ka
helda, kuid alkoholi sissetulekute reali
seerimise juures on minu kahtlused palju 
wäiksemad. Mina ei räägi siin, kui alko
holi tarwitamise poolehoidja, minul on 
karsklaste püüded ja sihid lähedased, kui 
endisele karskusetegelasele. Need nähtu
sed, mis alkoholi sala.tarwitamisega ühen
duses, see demoralisatsioon, on suurem 
pahe, kui alkoholi tarwitamine legaalsel 
teel. Asutawas Kogus ettetoodud paran
dused walitsuse projekti kohta tuleksid 
kommisjoni anda, kes selle seaduse peab 
läbi waatama. Minu arwates oleks kõige 
kohasem seadus rahaasjanduse kommis
joni anda. 

J u h a t a j a A. R e i : Sõna on tege
likuks märkuseks rahwasaadik Erne-
saks'al. 

J. E r n e s a k s (sd.): Ma tähendan 
siin tegelikuks märkuseks alkoholi tarwi
tamise kohta denatureeritud kujul nimelt 
seda, et sel ajal, kui Wene wõimude poolt 
wiimase sõja ajal keeluseadus täiesti 
maksma pandi, kui piiritust joogiks enam 
ei olnud saada ja seda denatureeritud ku
jul tehniliseks otstarbeks tisleritöökoda
des ainult polituurina tarwitati, siis ainult 
mõni üksik seda weel joogiks tarwitas. 
Töökojas, kus üle 200 puutöölise töötas 
ja igapäew polituuri tarwitati puu polee
rimiseks, leidus waewalt 2% töölistest, 
kes polituuri joomise otstarbeks tarwita-
sid. 

(Juhatama hakkab abiesimees J. 
Westholm.) 

See on neli wõi wiis inimest 230 töö
lise hulgast ja needki Slaawi suguharude 
esitajate hulgast. Soome hõimkonda 
kuuluwate Eesti rahwusest tööliste hulgas 

»on denatureeritud piirituse joogiks tarwi-
tajad wäga haruldane nähtus. Arwan, et 
see täiesti liialdus on kui arwatakse, et 
waesemal rahwal denatureeritud piiritus 
joogiainena nii wäga maitsew on. Töö
liste keskel saadakse praegu ilma wiinata 
läbi ja ei jooda mitte igasugust solki nagu 
mõnelt poolt arwatakse. 

Ä. Re i (sd.): Rahwaesitaja Kuusner 
arwas rahwasaadik Ast'i läinudkordsest 
kõnest wälja lugeda wõiwat waenulikkust 
karskusliikumise wastu ja awaldas ühtlasi 
kahtlust, kas mitte terwe sotsiaaldemo

kraatlik rühm karskuswaenulikul seisu
kohal ei asu. Mina arwan, et rahwaesi
taja' Kuusner'i oletus rahwasaadik Ast'i 
kohta mitte õige ei ole, sotsiaaldemokraat
liku rühma kohta aga kogunistigi õige ei 
saa olla. Kui rahwaesitaja Kuusner oma 
kõnega tahtis kihutustööd teha, et meie 
rühma karskuseasja poole wõita, siis oli 
see täiesti ülearune waew, sest see oli 
lahtisest uksest sissemurdmine. Meie 
rühm tunnistab ühes kõige maailma töö
liste parteidega alkoholi uimastuse töö-
listeliikumise kurjemaks waenlaseks, kelle 
wastu tuleb wõidelda ja kihutustööd teha, 
kõige jõuga ja hooga. Sellepärast ei ole 
sugugi waja meie, sotsiaaldemokraatide 
juures karskuse kihutustööd teha. Kuid 
elu pahedega ja halbade nähtustega wõi-
deldes peab alati meeles pidama neid 
piire, mis seadusele ja seaduse wõimisele 
on pandud. Seadustega ei saa kaugeltki 
kõike seda kõrwaldada, mis meie hal-
waks peame. Seadusandlikul teel wõit-
lust Ridades halbade ja kahjulikkude elu
nähtuste wastu peame alati oludega reh
kendama ja igat sammu hoolega ning 
küpselt järele kaaluma. Kui meie oludega 
sugugi ei rehkenda waid ilma paremale 
ja pahemale poole waatamata huupi 
püüame miski asja läbi wiia, maksku mis 
maksab, siis toome tihtigi kasu asemel 
kahju. Niipalju näiteid wõiks tuua aja
loost, kus säherdune kangekaelne olude 
ignoreerimine ja dekreetide elule peale 
sundimine on tagajärjetuks jäänud wõi 
koguni halbu tagajärgi toonud. On ju kõi
gil teada, kuidas suure Prantsuse rewo-
lutsiooni ajal rewolutsiooniline . walitsus 
marodöörimise ja tarbeainete hindade 
tõstmise wastu kõige äärmisemaid abi
nõusid tarwitusele wõttis ja kui' wähe 
sellel tagajärgi oli: marodööriti edasi, hin
nad tõusid, giljotiin ei aidanud midagi. 
Samasugune lugu on praegu Wenemaaga. 
Seal on ka wäga waljuid abinõusid maro
döörimise wastu tarwitatud, marodööre 
on wististi tuhandete kaupa maha lastud, 
kuid kuskil ei ole praegu wõimalik nii 
kerge waewaga suuri warandusi kokku 
panna nagu see praegusel Wenemaal wõi
malik on, mis nime poolest sotsialistlik 
riik tahab olla. Üheski kapitalistlikus 
riigis ei ole südametunnistuseta ja ahnetel 
inimestel nii kerge muinasjutulisi waran
dusi kokku kühweldada, kui nõndanime
tatud sotsialistlikus Wene nõukogude rii
gis. Sellest näeme, et kõige karmimad 
ja terroristlikumad abinõud täiesti jõue
tud on elu oma tahtmise järele painu-
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tarna. Kui meie nüüd praegu Eesti kee
luseaduse juurde läheme, siis peame ka 
siin reaaloludega kõige tõsisemalt reh
kendama, kui meie hakkame huupi dek
reediga absoluut-karskust peale sundima, 
siis wõib meiega wäga kergesti niisugune 
äpardus juhtuda, nagu selle lambakarju
sega, kes tahab suure kisa ja käraga 
lambakarja kitsast wärawast sisse ajada. 
Niisugusel juhtumisel wõib wäga ker
gesti sündida, et lambad laiali jooksewad, 
ja ükski wärawast sisse ei lähe. Meie 
peame ettewaatlikult ja hoolega järele-
kaalutud normidega katsuma elu sinna 
poole juhtida, kuhu meie tahame, aga 
mitte äkilise dekreediga, mis wõib täitsa 
ilma tagajärgedeta jääda. Meie praegust 
wiinaküsimust waadeldes pean tunnis
tama, et senni keeluseadus on salawiina-
põletamist elule kutsudes määratud hul
gad wilja ära häwitanud, nii nagu rahwa-
esitaja Jans oma kokkuwõttes ära näitas. 
Suurel mõõdul oleneb meie toitluskitsikus 
just salawiinapõletamisest. Rahwaesitaja 
Jans'i rehkenduste järele on umbes 9 mil
jonit kraadi piiritust ära joodud, Selle
juures on aga rahwahulkade kihwtitamine 
wõib olla nii suur, nagu 21 miljoni kraadi 
puhta piirituse joomise juures. Sest kõik 
need kihwtised kõrwalained ja õlid, mis 
wabrikutes piirituse seest wälja eralda
takse, jääwad salawiinapõletaja puskarile 
sisse, wõi jälle lisatakse neile weel seebi-
kiwi näol uusi kihwtisid juurde. Sellepä
rast ma ka arwangi, et kui riikliku ter-
wishoidliku järelwalwe all puhastatud pii
ritust oleks 3 korda rohkem joodud, kui 
salawiinapõletajate puskarit, siis rahwa 
organismi kihwtitamine ometi mitte suu
rem poleks olnud. (H. K u u s n e r, rhw.: 
S e e on k r a h w W i t t e ja K o k o w t -
s e w i t e o o r i a . ) Mina ei aruta siin 
praegu mitte teooriaid ja ei juurdle, kelle 
teooriad õiged on, waid räägin seda, mis 
ma näen ja õige tunnen olewat. Südame
tunnistuseta marodöörid teeniwad praegu 
altkäe wiinawalmistamise ja müümisega 
määratumat raha, sest kes juua tahawad, 
need maksawad ükskõik missugust hinda, 
kas 10- wõi 20-ne kordset, kuna aga riik 
sellest kõige wähematki kasu ei saa. Kui 
palju inimesi on saanud praeguse keelu
seaduse tõttu kurjategijateks, sest see 
hõlbus ja rikkalik teenistus, mis salawii-
napõletamise äri pakub, on suureks kiu
satuseks. Näiteks on ainult Tartu maa
konnas 795 inimest, keda on puskarikeet-
mise pärast trahwitud ja keda riik peab 
wangikodades ülewal pidama. Et wangi-

koda nende peale mitte just head ja kas-
watawaf: mõju ei awalda, sellest on siin 
juba räägitud. Ja need sajad ja tuhanded 
inimesed, keda nüüd riik peab nagu kur
jategijaid wangimajades toitma, oleksid 
ehk teisel juhtumisel produktiiwset tööd 
tehes wäga kasulikud seltskonnaliikmed 
olnud. (H. K u u s n e r , rhw.: S e l t s -
k o n d l i k u l e t ö ö l e p a n n a ! ) Mina 
olen küll sotsialist, kuid säherdusi selts
kondlikke töid, mida wangimajade kaudu 
organiseeritakse, ei pea mina küll mitte 
kasulikkudeks ja produktiiwseteks. ,Siin 
on minu arwates küll eraalgatus parem. 
(Naer. H. K u u s n e r , rhw.: Ka j о о -
m i s e ai ai.) 

Kõiki neid asjaolusid arwesse wõttes 
tundub mulle, et need, kes tingimata 
maksku mis maksab tahawad praegu ab
soluutset alkoholi keeluseadust läbi wiia, 
et need mitte oludega ei rehkenda. Kõik 
meie karskustegelased on küll rääkinud, 
et keeluseadus mitte niisugune asi ei ole, 
mida riik üksi ja ilma seltskonna osawõt-
miseta saaks läbi wiia. Seda mõtet peab 
aga laiendama, sest sellest mõttest järg
neb ka see, et keeluseaduse läbiwiimi-
seks sellekohased olud ja nimelt meele
olud peawad seltskonnas walitsema. Kui 
me aga nüüd küsime, kas on praeguse aja 
olud ja seltskonna hingeeluline seisukord 
keeluseaduse läbiwiimiseks kohased ja 
sündsad, siis pean küll mina wähemalt 
tunnistama, et minu meelest peale nende 
lagastawate mõjude, mis ilmasõda on loo
nud, meil Eestis praegu just kõige wähem 
sünnis olukord on keeluseaduse maksma
panemiseks. Ma jätsin nimetamata kõige 
suurema pahe ja halbtuse, mis meil keelu
seaduse juures on olnud, nimelt see mää
ratu suur korruptsioon, mida ametlik al
koholi keeld ja temaga käsikäes käiw 
salawiinapõletamine ja altkäe wiinaga 
hangeldamine sünnitab. Tallinnas ja wist 
küll igas kodumaa linnas on igas resto-
raanis piiritust olemas ja wõib peaaegu 
wabalt juua. Weel eile puutusin kuskil 
tuttawate inimestega kokku, kes muuseas 
jutustasid, mitu seltersipudeli täit wiina 
nad eile ära tühjendanud. Et see nii wõi-
malik on, siis peawad kahtlemata awali-
kud järelwalwe asutused olema kas ära 
ostetud wõi ära meelitatud. Ja kuna 
joomise tung joogisõprade juures wäga 
suur on ja wiinaga hangeldamine määratu 
suurt kasu toob, siis wõiwad hangeldajad 
päratu suuri altkäemaksusid maksta, — 
nii suuri maksusid, millele ametnikkude 
ausus ei suuda wastu panna. Just praegu, 
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meie riigi loomise ajal on keeluseaduse 
praktika, ametnikkude äraostetawust ja 
korruptsiooni edendades, ütlemata kahju
likku ja hukkawat mõju awaldanud. Aga 
just praegu, noore riigi loomise ajal peame 
iseäranis hoolitsema selle eest, et kor
ruptsioon tekkida ja maad wõttä ei saaks. 
Ma ei ole mitte keeluseaduse wastane, 
kuid ma ei ütle mitte, et keeluseadus iga
suguste olude juures ja igal tingimisel 
-•otstarbekohane on. Kas tema just tingi
mata kõige parem joomise wastu wõitle-
mise abinõu on wõiei, ja kas ta kuskil 
absoluutselt läbiwiidaw on, — seda ma 
ei tea. Kuid igatahes olen ma sellel kind
lal arwamisel, et kui teda üldse saab 
heade tagajärgedega läbi wiia, siis ainult 
seal, kus elu normaal-rööbastes jookseb, 
kus riigi walitsemise aparaat heas kor
ras on, kodanikkude juures seaduse aus
tamine walitseb, rahwas kõrgel isetead-
wuse järjel seisab ja rahwa kultuurelu 
õitseb. Kus aga marodöörimise meeleolu 
on riigist üle käinud, kus majanduslik elu 
rööbastest on wälja löödud, kus puudus, 
nälg, wiletsus ja kultuurilme põud möllab, 
seal ei ole absoluutse alkoholikeelu taga
järjerikkaks läbiwiimiseks minu arust küll 
sugugi lootust. Seal wõib ainult karta, 
et keeluseadus rohkem kahju toob, kui 
kasu. Mina arwan, et rohkem, kui see 
keeluseadus, aitaks joomist wähendada 
üks töölistemaja maal, kus inimesed kokku 
tulewad ja teistsuguse parema ning wäär-
tuslikuma lõbuga wõiwad oma aega wiita, 
kui alkoholi uimastusega. Ma arwan, 
säherdune töölistemaja edendaks karskus-
asja rohkem, kui keeluseadus.. Selle eest 
on waja hoolitseda, et maal ja linnades 
kultuurilist lõbu . rahwahulkadel saada 
oleks. Kui inimestel paremat saada on, 
siis ei ole janu alkoholi uimastuse järele 
arwatawasti nii suur. (H. K u u s n e r , 
rhw.: N ü ü d s e a t a k s e m o n o p o o -
l i p o e d s e l l e a s e m e l s i s s e . ) Kuid 
ma räägin just sellest, missugustel tingi
mistel keeluseadus läbiwiidaw on. Ja ma 
kordan uuesti, — ainult siis, kui rahwa 
majanduslik elu ja kultuuriline elu hari
likkudesse, normaalsetesse roobastesse 
on läinud, kui rahwa juures seaduse aus
tamine tugew on, kui rahwa laialisjtes hul
kades kultuurilisi huwisid on tärganud, 
kui majanduslik seisukord on paranenud, 
ühe sõnaga — kui rahwa elu on sisurik
kamaks ja wäärtuslikumaks läinud, — siis 
wõib katset teha täieliku keeluseaduse 
läbiwiimisega ja ma loodan, et ta siis 
häid tagajärgi annab. Praegu aga ei loe 

ma mitte kohaseks keeluseadust läbi wiia. 
Õieti öelda tunnistawad oma südames 
nähtawasti ka keeluseaduse eest wõitle-
jad, kes siin ägedalt tema eest wälja as
tusid, — et praegune aeg küllalt kohane 
ei ole. Mina wähemalt subjektiiwselt 
lugesin seda rahwaesitaja Ernits'i toonist 
wälja. Tuletage meelde, kuidas rahwa
esitaja Ernits kõige aja kõneles. Tema ei 
rääkinud mitte niisuguse tooniga, et seda 
ja seda on waja läbi wiia, see annab 
kõige paremaid tagajärgi jne., waid ta 
rääkis kõige aja: ega see asi nii halb ei 
ole, ega see joomajänu inimestel nii suur 
ei ole, ega see puskari walmistamise pala-
wik nii suur ei ole, ega keeluseaduse lä-
biwiimise asi nii lootuseta ei ole jne. 
Niisuguses toonis ei räägi mitte inimene, 
kes täiesti oma südames kindel on, et asi, 
mida ta läbi wiia tahab, otstarbekohane 
ja kasulik on ja häid ning õigeid tagajärgi 
annab. Waidlema ma selles asjas hakata 
ei taha, kuid ütlen. weel kord, et mina 
karskusliikumise wastu waenulik ei ole, 
ma alguses juba rõhutasin seda, et alko
holi uimastus on laiadele rahwahulkadele, 
ja eriti nimelt töölistehulkadele, kardeta-
waks waenlaseks. Kuid ma lähen rah
waesitaja Kuusner'ist selles asjas lahku, 
et minu arwates meie tingimata peame 
oludega rehkendama, kui tahame tagajär
jerikkalt joomakatku wastu wõidelda. 
Praeguse keeluseaduse juures on, nagu 
rahaminister wäga õnnelikult tähendas, 
lugu nii, et riik tõepoolest ei normeeri 
alkoholi tarwitamist. Kui teie hoolima
tult täieliku alkoholikeelu elule peale su
rute, siis on tagajärg see, et põranda all 
salajane puskariwalmistamine ja tar-
witamine õieti lokkama hakkab. Pa
rem oleks minu arwates alkoholi tar
witamist normeerida kõiksugu abinõu
sid tarwitusele wõttes, et soowimata 
nähtusi kõrwaldada. Teiste maade ad-
ministratiiwses praktikas on suur hulk 
abinõusid tegelikult ära proowitud, kuidas 
wiisi joomist waos hoida ja normeerida, 
et alkoholi kihwt rahwa elule wõimali-
kult wähem kahju tooks. Otsige ja wa-
lige seda, mis teistes maades tegelikult 
ära proowitud. Edaspidi, kui olud selleks 
sündsamaid ja paremaid tagajärgi tõota-
wad, siis wõtke keeluseadus wastu. Lu
batagu mulle weel üht wõrdlust tuua, 
mis meie praeguse waidluse juurde ko
hane. Muile tuletab praegune keelusea
duse waidks ühte waidlust meelde, mida 
umbes 20 aastat tagasi peeti. Mitmes 
wäljamaa riigis leiti, et talumaad wäga 
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wõlgadega on koormatud ja peeti tarwi-
likuks selle ülearuse wõlgadesse waju-
mise wastu wõidelda. Kõige radikaalse
maks ja lihtsamaks oli muidugi otsekohe 
hüpoteegi wõlgade tegemine ära keelata. 
Kuid kui seda hakati läbi kaaluma, siis 
leiti, et talupidajatel ometi krediiti waja 
on, ja et inimesed, kellel krediiti tingi
mata waja on, teda siiski teewad, ja kui 
nendelt wõimalus ära wõetakse korra-
päralistes pankades odawalt hüpoteegi 
wõlga teha, siis nad liiakasuwõtjate 
juurde Iähewad ja endid hulga halwemate 
ning kurnawamate tingimustega wõlga
desse mässiwad. Parem siis juba ette-
waatlikult ja hoolega järelkaalutud abi
nõude waral wõlgasid reguleerida ja hü
poteegi laenuasjanduse olusid parandada. 
Ja Lääne-Euroopa, eriti Preisimaa hüpo
teegi laenuasjanduse praktika ongi terwe 
rea wäga otstarbekohaseid ja kasulikke 
abinõusid wälja töötanud, mis wäiketalu-
poegade krediidiolusid tuntawalt on pa
randanud. Just niisama on lugu keelusea
dusega. Huupi ja hoolimata keeluseaduse 
pealesurumisega ning suurte trahwidega 
surume meie puskariwalmistamise ainult 
põranda alla, kus ta alles õieti lokkama 
läheb. Aga normeerige teda ja teie su
rute wähehaawal alkoholi tarwitamise 
tagasi, tema kahjulikku mõju samm-sam-
mult wähendades. Ma terwitan seda, kui 
inimesed oma huwide järele spetsialisee-
ruwad ja kiidan selles mõttes meie kars
kustegelase et nemad omale teadmisi ko-
guwad, kuidas mujal mail alkoholi'wastu 
on wõideldud. Näidake nüüd oma töö
jõudu, tarwitage kasulikult ära oma tead
misi ja kogemusi, et meie maal piirituse-
müügi seadusesse kõiki neid parandusi ja 
kitsendusi üles wõtta, mis teiste maade 
praktikas on häid tagajärgi andnud. Kit
sendage ja reglamenteerige joomist iga
pidi. (H. K u u s n e r , rhw.: K i h w t i ei 
s a a n o r m e e r i d a . W. E r n i t s , sd. 
w a i d 1 e b k o h a p e a l t w a s t u . ) Mina 
arwan, et sel teel kõige paremaid taga
järgi saame. ( Ü l d i s e d к i i d u a w a 1 -
d u s e d.) 

P e a m i n i s t e r J. T õ n i s s o n : Aus
tatud rahwasaadikud! Meie meelest on 
seisukord niisugune, et walitsusele te
hakse etteheiteid eelnõu pärast, mis ette 
on pandud. Teiselt poolt tunnistatakse 
see seisukord niisuguseks, et ilma sar
nase kawatsuseta läbi ei saa. Kuidas 
nüüd seda eelnõu hinnatakse, see ei ole 
sugugi haruldane. Kui siin kirglust tunda 
on, siis wõib selle üle ainult rõõmustada; 

näha on, et see küsimus tõsiseid külgi 
puudutab, millel tegelikult aateline ise
loom ei puudu. Meie wõime kindlasti 
öelda, et Eestis alkoholi kapitaali poole
hoidjaid wäga wähe leidub, ja alkoholi 
kapitaali huwi ennast karskusewõitluses 
tõsiselt ei saa ilmutada, kuid kui poolt ja 
wastu räägitakse keeluseadusele, siis on 
selle põhjuseks just kaalumised, et meil 
õiget teed leida, kuidas meil praegusest, 
wäga raskest seisukorrast pääseda, ja 
et meil sala alkoholi tarwitamine ja sala 
alkoholi müümine mitte üle pea ei kas-
waks. Selle juures on aga walitsuse lii
gete ja iseäranis minu, kui walitsuse ees
otsas seisja, seisukord wäga halb selle 
poolest, et walitsuse liikmed on enamasti 
karskuse poolehoidjad, ja mõned neist 
tegelikult karsklased, kes täiesti karskus
liikumisele kaasa tunnewad. Kujutage 
ette seda õige traagilist seisukorda, et 
seesama walitsus on ette pannud seadus
eelnõu, mille wastu karskuse poolehoidjad 
peawad hääletama. Et nüüd walitsuse 
seisukorda õieti hinnatakse, ja walitsuse 
seisukorrast aru saadakse, wõtan sõna 
isiklikuks seletuseks, kui ka walitsuse 
seisukoha selgitamiseks. Wõin öelda, et 
mina walitsuse eesotsas seistes, oma 
seisukohta keeluseaduse asjus mitte ei 
ole muutnud. Ma usun, et meie rah-
was, niisama kui kõik teised rahwad, 
ei saa alkoholi hädaohust teisiti üle, 
kui tõsise keeluseadusega. Ei ole 
ühtegi kompromiss-teed, mis minewi-
kus leitud oleks, mis wõiks wälja wiia 
alkoholi hädaohust. Kõik alkoholi õpe
tused näitawad, et meil alkoholi, kui si-
muleeriwa kihwti mõjuga tegemist on. 
Igal sammul, kus tema ennast ilmutama 
pääseb, on rahwa elutung sunnitud kõige 
kindlamaid abinõusid selle kihwti wastu 
tarwitama. Teiselt poolt usun mina, et 
karskuseõpetuse algnõue peab ka mõõdu-
andew olema meie juures ja see on selge, 
ükski karskuskihutus ei wii üksi alkoholi 
hädaohu tegelikule eitamisele.« Ükski 
keeluseadus ei mõju ilma karskuse meele
oluta rahwa keskel. Katsed näitawad, et 
ainult nende kahe algteguri kaastöötamine 
ja kooskõla on hingeeluline ettewalmis-
tus, ja walmis olew meeleolu ühelt poolt, 
ja riiklik sundus teiselt poolt, wõiwad 
luua niisuguse olukorra, kus alkoholism 
ennast mitte tegelikult ilmutada ei saa. 
Kui meil tõesti oleks wõimalik öelda, et 
meie rahwas oma enamuses tunneb ära, 
ja on walmis wastu astuma alkoholi tar-
witamisele, siis ei saa walitsus, ei Asu-
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taw Kogu ühte silmapilkugi ei mingi isik
liku, ega mingi põhimõtteliku seisukorra 
pärast kuidagi wiisi alkoholi keeluseaduse 
maksmapanemise wastu olla. Juba järg
mistel parlamendi walimistel seab rahwas 
ise oma enamusega hüüdsõna üles, et 
keeluseadus maksma pannakse parla
mentlikus korras, ja sellepärast oleks siis 
juba faktiliselt, kui ka praktiliselt poliiti
liselt seisukohalt tingimata tarwilik, et 
meie walitsuse poolt paneksime niisuguse 
keeluseaduse maksma. Isiklikult usun, 
ehk ma seda küll ei saa öelda, et meie 
rahwas nüüdsetes oludes keeluseaduse 
maksmapanemise poolt oleks, sellepärast 
usun mina, et Asutaw Kogu ega walitsus 
ei wõi omapead otsustada. Meie peak
sime walmistama siin seaduseelnõu, mis 
tehniliselt hästi walmistatud on, ja andma 
tema rahwahääletamisele. Kui rahwas 
ütleb oma enamuses rahwahääletamisel, et 
tema on keeluseaduse poolt, siis kujutage 
ometi omale ette, kas saaks siis selle 
wastu midagi öelda. Minu arust oleks siis 
ka riiklikult seisukohalt selge, et meie 
wõime ja ka peame seda tegema, et oma 
riiklikku aparaati käima panna nõnda, et 
niihästi salawiinapõletamine, kui ka sala-
wiinamüümine oleksid paraliseeritud, sest 
siis oleks rahwa suur enamus, kes ise 
selle määruse maksmapanemise poolt on, 
oma kaasabiga ja oma kange jõuga sel
leks teguriks, mis keeluseaduse teostab. 
Kui nüüd meie ütleme, et keeluseadusel 
ei ole enamust, meie aga tahaksime nüüd 
selle määruse maksma panna, mis oleks 
siis selle tagajärg? Siis oleks lugu nõnda, 
et järgmistel walimistel wõi esimesel wõi-
malusel pannakse see küsimus otsustami
sele walimiste wõitluses. Ja siis on ka 
walitsusel teiselt poolt wõimalus rahwa 
enamuse poolt wõetud seisukoha teosta
mise heaks wälja astuda. Kujutame nüüd 
aga seisukorda ette, kus walitsuse wõim 
praegu osaliselt niipalju, kui riiklik apa
raat praegusel ajal lubab, kõige karedu
sega alkoholi salawalmistamise ja müügi 
wastu wälja astub, iga sammu peal aga 
tundub, et isegi terwe aparaat ei funkt
sioneeri mitte ühes meeleolus ja hinge
olus, et ametnikkude hulgas, ajakirjandu
ses ja seltskonnas on elawaid mõtteawal-
dusi kuulda ja tunda, et see õieti walit
suse esituse poolt wägiwald on rahulik
kude kodanikkude kallal, kui keelusea
dust sunniabinõudega kindlustada tahe
takse. Mille peale meie siis toetame? 
Kui meie tahaksime kawakindlalt wälja 
astuda, siis peame ennast rahwa enamuse 

tahtmise peale toetama, meil aga seda 
kindlustuse teadmist ei ole. Keeluseadus 
on Asutawas Kogus päewakorral. Kui 
nüüd Asutaw Kogu otsustab keeluseadust 
wastu wõtta, mis teeb siis walitsus? Kui 
pannakse rahwahääletamisele ja hääleta
misel otsustab rahwas eitawalt, mis siis? 
— Meil peab ometi tegelikku poliitikat 
ajades selge olema, et peame teatawa 
korra maksma panema. Meil on kõik 
need kaalumised, mis rahaminister ette 
on toonud, walitsuses arutamisel olnud. 
Mina kui karsklane ei usu mitte, et nii
sugune normeeritud alkoholi tarwitamine 
salawiinamüümist wõi -ajamist takistab. 
Teadusmehed Shweitsis ja Ameerikas on 
näidanud, et niisugused poolikud .abinõud 
ei wii sihile. Niikaua, kui meil seisukord 
selguseta on, ei saa walitsus peale sun
dida ühte ega teist seadust, ilma et ta 
tähele panemata jätaks need eitawad 
wastused, mis meil siin iga sammu peal 
wastu astuwad, ja sellepärast ei ole mitte 
kahekeelsus, et wist ainult fiskaalsete 
huwide pärast walitsus niisuguse eel
nõuga esineb, waid praegune selguseta 
seisukord teeb walitsusele selle ülesande, 
et wõtku rahwaesitus teise seisukoha, 
pangu keeluseaduse asi rahwahääletami
sele, siis on walitsusel wõimalus ja kerge 
seda maksma panna. Ja mina usun, et 
keeluseaduse poolehoidjad peaksid rõõ
mustama, kui üks wõi teine eelnõu rah
wahääletamisele tuleb. Sest mõelge, mis 
see tähendab, kui meie rahwas siin selles 
wõitluses ja kihutustöös nüüd üles kihu
tatakse otsustama ja iga walija peab ot
susele tulema ära kuulates argumente 
ühe ja teise seisukoha poolt. See on ju 
tähtis, et meie umbkaudu ei talita, sest 
hääletamisel saawad mõlema seisukoha 
poolehoidjad kõik oma sõjariistad wälja 
panema, siis on tõesti näha, kui suur ühe 
wõi teise leeri poolehoidjate hulk on. 
Kõneldakse, et karsklasi nii hirmus wähe 
on, no siis kukub see asi läbi ja siis on 
ka teistel teada, et see õigem seisukoht 
on, muidu oleme ideeliselt küll karskuse 
poolt, aga — tegelikult hoopis wastuoksa. 
Aga kui nüüd selgub, et see karskuse 
poolehoidjate hulk sugugi nii wäike ei 
ole ja karskuse wastaste hulk mitte nii 
suur, mõelge ometi, kuidas siis saaksime 
weel kõnelda, et nüüd kõige selle peale 
waatamata paneme riikliku alkoholimüügi 
käima. Mina arwan seda sellepärast, et 
meil nüüd seda küsimust ei tule mõneks 
kirgiiseks wõiduhüüdeks teha, enne kui 
oleme selle põhjalikult läbi kaalunud. Nii 
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lihtne see asi ju ei ole, et meie saame 
ajutise meeleolu pärast, mis ühes wõi 
teises ringkonnas walitseb, lõpulikult 
küpseks. Meil on see eluküsimus, kas 
meie alkoholismist üle saame wõi mitte, 
meie demokraatia, meie iseseisew riik 
oma majandusliku iseseiswusega püsib 
ikka ainult siis, kui meie kõik oma loo-
wad jõud saame loowate ülesannete tee
nistusesse rakendada. Kuidas meie ilma-
waatega muidu on, kas tahetakse abso
luut indiwiduell wabadust wõi seistakse 
sotsiaalsel seisukohal, kus rahwas riik
liku aate nimel ja idee pärast kohustatud 
on ennast teatawa määruse alla heitma, 
ükspuhas; meie wõime ühe wõi teise 
olukorra õige hindamise juures lõpulikult 
seda omale walida, lõpulikku teed omale 
walida. Kuigi seda nüüd ei suudeta küll 
läbi* wiia, aga tõsiseks reaal püüdeks jääb 
meil keeluseadus ikka. Alles siis, kui meie 
sellest tõsisest äratundmisest ennast juh
tida laseme, saame meie ka walitsuse eel
nõu kohta õige seisukoha wõtta. Kui meie 
karskuspüüde katsuksime ainult naeru-
wääriliseks liialdatud mõttekujutuseks 
teha, siis ei hindaks meie olukorda õieti 
ja meie ei saaks ka walitsuse ettepane
kust täit selgust kätte. Seal on kohalik 
keeluseadus läbi wiidud, nagu juba see 
on tähendatud, see on aga tõenduseks, et 
walitsus mitte ei taha alkoholismi eden
dada. Kui ta nüüd oma eelnõus alkoholi 
tarwitusele wõtmise kontsessiooni teeb, 
siis just selles järelkaalumises, et künni 
seisukord selgunud pole, ei saa meie ab
soluutselt öelda, et alkohol igalpool ära 
keelata tuleks. Kui aga maakond wõi 
linn tahab, wõib ta ära keelata oma pii
rides alkoholi tarwitamise ja see on üks 
neist sihtjoontest, mis walitsuse seisuko
hast läbi käiwad. Selles mõttes arwan 
ma, et kui teie selle alkoholi küsimuse, kui 
suure rahwusliku probleemi peale waa-
tate, siis ei hakka teie mitte üksikute wäi-
dete pärast nii wäga waidlema ükstei
sega, waid katsute õiget seisukohta sel
leks leida, et lähtekohaks pidades alkoholi 
wale kultuuri nüüd ainult miinimumini 
alkoholile järele annate. 

K. Kornel (rhw.): Austatud Asu-
tawa Kogu liikmed! Ma teen juba algu
sest peale walitsuse eelnõu kohta ette
paneku, seda rahaasjanduse kommisjoni 
anda. Mõnda ehk ehmatab sõna raha, 
kuid mina soowitaksin selle eelnõu peale 
waadata joomise korraldamise seisuko
hast ja wõimegi rahaasjanduse kommis-
jonile sellekohased juhtnöörid anda. Selle 

eelnõuga tahame meie salawiinapõletami-
sele piiri panna. Sellepärast tuleb kom-
misjonis kaalumisele wõtta määratud 
portsjon ja piirituse hind. 

Mina kui karsklane waatan selle eel
nõu peale keeluseaduse enese seisukohast. 
Keeluseadus on meil kõige tõsisemaks abi
nõuks joomise wastu wõitlemises. Kui 
meie aga seda abinõu mitte kohasel ajal 
tarwitusele ei wõta, siis on igatahes kü-
sitaw, kas õiget momenti selle seaduse, 
elluwiimise jaoks ja tema täie mõjuwuse 
jaoks enam tulebki. Igatahes on kindel, 
et selle eelnõu tagasilükkamine keelusea
duse maksmapanemist aastakümnete 
peale edasi wõib lükata, ja minul oleks 
sellest tuline kahju. Ma tahaksin teile 
öelda ühte: härra Kuusner ütles, et need, 
kes nüüd selle walitsuse eelnõu poolt on, 
tööd lõhuwad, mis juba aastasadade eest 
alatud. Mina tõendan aga, et seda juba 
aastatuhandete eest on alatud. Meie 
teame, et wanas Ateenas Zaleukose mää
rus oli, et igaüks, kes weini julges juua 
ilma sinna wett hulka segamata, ära pidi 
surmatama. On katsutud alkoholitarwi-
tamisele juba ammugi õige kindlaid piire 
panna. On teataw kategooria seadusi, 
nõndanimetatud luksusseadusi, mis tore
duse wastu on sihitud. Joomine on ka 
toredusasi ja ka selle wastu peame meie 
wõitlema, teda normeerides. Lubatagu, 
ma toon ajaloost näiteid, mis kahjuks puu
dulikud, kuid täielikkude saamine on 
praegusel ajal kaunis raske. 1530. a. 
leiame Hessenis määruse, mille järele 
joowastawaid jooke ainult apteegist wõis 
saada. Nagu näete, on siin selge katse 
— keeluseadust maksma panna. Pärast
poole kaowad jäljed ära ja Saksamaal 
praegu keeluseadust ei ole. Meil tuuakse 
tihti näidetena Ameerika osariike. On õi
gus, et näiteks Massachussetsis, Michi-
ganis ja Albaanis keeluseadus maksma 
pandi ja selle tagajärjel joomine wähenes. 
Kuid ühtlasi kaswas teiste uimastawate 
ainete tarwitamine. Nii näiteks tarwitati 
Albaani osariigis* 1855. aastal kõigest iga 
inimese kohta 43 grammi oopiumi aastas, 
aga aastal 1880., kui keeluseadus juba 
mõni aasta oli maksnud, tõusis oopiumi 
tarwitamine 296 grammini inimese kohta 
pluss 24 grammi morfiumi. Nende and
mete najal soowitab Roscher, kelle tööst 
„Grundlagen der Nationalökonomie" ma 
need arwud olen wõtnud, tõsiselt kaalu
mise alla wõtta, kas nende uimastawate 
ainete tarv/itamine mitte selle tagajärjel 
ei ole kaswanud, et keeluseaduse maks-
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mapanemisega alkoholi tarwitamine on 
wähenenud. Minul oli jutuajamine ühe 
seltskonnategelasega, kes pikemat aega 
Ameerikas elanud. Mind huwitas küsi
mus, kuidas tema sealse keeluseaduse 
peale waatab. Tema oli ühes wäikeses 
linnas seltskonnategelane olnud ja ta rää
kis asjast nõnda: kui keeluseadus 13 aas
tat maksnud oli, siis oli meil Kansases 
Arkanses-City linnas 9 salakõrtsi. Lin-
nawalitsus oli nende sulgumiseks jõuetu, 
katsuti politsei abi, kuid see ei aidanud. 
Siis leiti uus abinõu: pandi need sala
kõrtsid iseäraliku linnamaksu alla ja nüüd 
pidid nad ka selle eest hoolitsema, et neil 
wõistlejaid ei oleks ja joomine wiisakama 
kuju wõtaks. See oli ka kõige praktili
sem abinõu, kuidas salawiinamüümisest 
üle saada. Härra Ernits tõi meile Michi
gani osariiki näitena ette. Minule kirju
tatakse, et Michiganis keeluseadus küll 
maksmas oli, kuid mõne aja pärast ära 
muudeti, sest et ta halbu tagajärgi andis. 
Kas see just nõnda on, selle eest kindlat 
wastutust oma peale ei wõi wõtta. 
Roscher tõendab, et Ameerika keelusea
dus paberile on jäänud. Kui meie nüüd 
waatame Wene keeluseaduse peale, mis
suguse kuju see on omandanud,, siis 
näeme sedasama. Ja waatame nüüd, mis 
meil sünnib. Meil põletatakse salawiina 
õige rohkesti. Salawiinapõletamise tõttu 
oleme sunnitud niisugust leiba sööma, mille 
söömine pikapeale igawaks wõib minna. 
Kui meie salapõletamisele piiri panna ei 
saa, siis peame pikemat aega weel sar
nast leiba sööma. Ei maksa ka seda sa
lata, et salaja wiina mitte ainult oma 
jaoks ei põletata, waid salawiinapõletajad 
esinewad isegi eksportööride osas. Nii
sama ei maksa salata, et meil kokaiini 
tarwitamine õige laiali on lagunenud. 
Meil on teateid, et kokaiini salakaubana 
ka wäljapoole wiiakse, kus tema eest suu
remat hinda saab. Kui meie sellele sei
sukohale asume, mis karsklastele omane, 
et joomine kahjulik, siis tahaksin ma kü
sida, kumb on kahjulikum, kas piirituse 
wõi kokaiini tarwitamine. Meil on asi nii 
kaugele läinud, et riik peab ajawiitmata 
joomist hakkama korraldama ja meeletule 
wiljaraiskamisele piiri panema. Mõelge 
ainult selle üle järele, et salapõletajad 
kallist wilja raiskawad, kuna riik piiritust 
külmanud kartulitest wõib ajada, mida 
meii olemas on. See on majanduslikult 
sarnane raiskamine, et paljas selle peale 
mõtlemine inimese pööraseks wõib teha. 
Härra Rei peatas juba selle juures, mis
sugune praegune aeg on ja et tõsiselt 

tuleks mõelda, kas praegu wõib keelu
seaduse maksmapanemise peale mõelda. 
Ma olen täiesti nõus selle põhjendusega ja 
ütlen, et suur lagunemine käis sõja kaa
sas ja sõja järel. Kui meie tahaksime 
wägisi keeluseadust teostada, siis ei ole 
wististi kahtlust, et ta paberile jääb. Et 
meie Wene keeluseaduse asemele Eesti 
oma .paneme, see minu arwates seisu
kohta ei muuda. Kujutame nüüd omale 
ette, mis siis sünnib, kui keeluseaduse 
maksma paneme. Ma ei usu mitte, et 
karsklased silmad kinni on pigistanud. 
Nad teawad aga wäga hästi, missugusel 
määral meil wiina tarwitatakse. Mis abi
nõu on teil olemas, et nüüd korraga kõike 
seda ümber muuta. Öelda ja seletada, 
et joomine on kahjulik, — on juba liiga 
hilja. Ainukene abinõu, mis kätte jääb — 
on sunniabinõu. Härra peaminister awal-
das oma arwamist, et kui rahwa enamus 
keeluseaduse poolt on, siis Valitsus tõesti 
salapõletamise ja wiinamüümise maha 
surub. Nii wäga lihtsalt see ei lähe. 
Selle töö juures on ka mustatöötegijaid 
tarwis, niisama nagu iga töö juures, ja 
kas neid ka küllalt leidub, selle juures 
wõib kahelda. Trahwimisega ja keelu
seadusega salawiinapõletamist maha su
ruda ei saa, selle juures ei maksa kahelda. 
Härra Ast näitas, et ka kõige äärmised 
abinõud läbi ei löö. Nii näiteks pannakse 
Wenemaal salapõletaja ja sahkerdaja 
seina äärde, kuid seegi ei mõju. Wõi-
dakse öelda, et Wenemaal sarnane hinge
elu on, et elu midagi ei maksa, temast 
suurt ei hoolita ja selle tagajärjel isegi 
surmanuhtlus oma mõju on ära kaotanud. 
Ma toon teise näite sellepärast teile ette, 
kuidas katsutud on toreduse wastu wõi-
delda õige terawate abinõudega, kuid see 
ei ole mitte mõjunud. Nii näiteks, oli 
Türgimaal 1610. a. määrus, mille põhjal 
tubaka suitsetamine oli keelatud ja keda 
suitsetamise pealt tabati, sellel tõmmati 
piip ninast läbi. Aastal 1633. oli määrus, 
et iga türklane, kes kohwi tarwitas, pidi 
ära surmatama. Kuid ometi teab igaüks, 
et Türgimaal tänapäew weel heameelega 
suitsetatakse ja kohwi juuakse, ometi ta
heti omal ajal selle wastu wõidelda. Ka
toliku kirik katsus ka suitsetamisele piiri 
panna; wähemalt tahtis ta nii palju ära 
hoida, et inimene kirikusse tulles tubaka-
kotti tasku ei pistaks, ja andis määruse 
wälja, et kes seda teeb, see pannakse 
kirikuwande alla. Aga 70 aastat läks 
mööda ja juba oli paawsti poolt niisugust 
määrust tarwis, et kes kirikus tubakat 
nuuskas, see pandi kiriku wände alla — 
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tähendab — esimene keeld ei olnud aida
nud. Ja mul on palju põhjust arwata, et 
praegusel ajal, kus inimesed sunnitud on 
olnud riskeerima ja oma elu ja terwise 
kaalu peale panema, ei saa mõjuda jut
lustamisega, nagu oleks joomine kahjulik. 
Niisama ei saa nende peale surweabinõu-
dega mõjuda. Ja ometi pean ma kui 
karsklane siiski ütlema, et karsklased 
wõiwad siiski ka kihutustööga mõjuda. 
Mul on selge, et teisiti mitte ei saa, kui 
meie peame riikliku wiinamüügi tarwitü-
sele wõtma. Wõidakse nüüd öelda, nagu 
Wenemaa kohta öeldakse, et rahaminister 
laskis wiinakuradi lahti, keda siseminister 
pidi kinni püüdma. Ma arwan siiski, et 
meil asi nii kurb ei ole. Kui riik hakkab 
joomist normeerima, sellejuures ka meie 
karsklased hakkawad täie hooga tööle, 
— ja ma ei leia selle kohta midagi ime
likku öelda. Toon näite sellestsamast 
Roscher'ist, kes arwas, et keeluseadus 
Ameerikas paberile on jäänud, ja keda 
sellepärast wõiks kahtlustada, et ta kars
kusliikumise wastane on Kui Iirimaal 

, kord salawiinapõletamine wäga laienenud 
oli, see oli 19. aastasaja esimesel poolel, 
siis wõeti waljud abinõud tarwitusele, et 
sellele tõkkeid teha, ja igaüks, keda ta
bati salawiinaköögist töölt, saadeti seits
meks aastaks asumisele, peale selle trah-
witi neid kogukondi, kust wiinawabrikuid 
leiti. Kuid see ei aidanud. Siis hakkasid 
karsklased tööle ja katsusid omal jõul 
mõjuda. Ja Roscher ütleb, et 1838—1842. 
a. joomine Iiris suurel arwul on wärfene-
nud, nimelt 12 miljoni 296 tuhande galloni 
pealt 50 miljoni 291 tuhande galloni peale. 
Kui meie järjekindlast seisukohast wälja 
läheme, siis ma arwan küll, et meie karsk
lased wõiksid siis, kui see määrus ajuti
selt läbi wiidud saaks, oma wõitlust joo
mise wastu jätkata, et meil põhjust ei ole 
öelda — nüüd ei saa meie midagi teha. 

Mis karskustöös minul huwi ära kao
tab, on see teadmine, et meil wälja min
nakse sellest seisukohast, et joomine on 
kahjulik. Kukkusin ise kord sarnase sei
sukohaga sisse: pidasin karskuse kihutus-
kõnet, seal tuli minu juurde mees, tööline 
ja ütles: „Teie seletate, et joomine on 
kahjulik. Mina tean, et joomine on kah

julik, aga ometi ma joon, kuid mõelge 
selle üle järele, mispärast ma joon, ja 
tehke nõnda, et ma mitte ei jooks." 

1910. aastal peeti Walgas karskus-
kongress ära, kus esimest korda tõsise
malt üles tõsteti küsimus joomise põhjuste 
üle. Oli tihti juhtumisi, et karskusseltside 
juhatusliikmed ise jõid. 1910. aastal seisis 
ajalehes, et karskuskongressi liikmed tu
lid kokku ja jõid wiina. Nii siis oli meil 
ka karskustegewus jaolt paberil, ja mina 
soowitaksin, et keeluseadus mitte ainult 
paberile ei jääks, seks tuleb tõsiselt eel
töid teha. Otsekohese kihutustööga üksi 
meie kaugele ei saa, waid peame ka kaud
seid abinõusid tarwitama. ( W a h e l -
h ü ü e : M i s s u g u s e i d a b i n õ u s i d ? ) 
See on karskuse tehnika. 

Olen kindlal arwamisel, et meie enne 
keeluseadust ei saa maksma panna, kui 
oleme koolis ühe põlwe karsket noorsugu 
üles kaswatanud. (Ü ld ine e l a w k i i -
d u a w a 1 d u s.) 

M. M a r t n a (sd.): Mina pean tähen
dama, et õhk on wäga halb ja meie üm
ber kukume, kui siin kauem weel edasi 
wiibime. 

J u h a t a j a J . W e s t h o l m : Tehti 
ettepanek koosolek lõpetada. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on o t s u s t a t u d k o o s o l e k l õ p e 
t a d a . 

Peale selle on Asutawa Kogu nime 
peale esitatud mõned kaastundmus- ja 
terwitustelegrammid. ( W a h e l h ü ü e : 
A i n u l t s i s u t e a t a d a . ) Palun sekre-
tääri sisu teatada. 

7. Teadaandmine 
kaastundmus- ja 

terwitustele-
grammide kohta. 

S e k r e t ä ä r H. 
Martna: Asutawa 
Kogu liikme J. Poska 
surma puhul saadawad 
kaastundmustelegram-

me: Rakwere linnawolikogu, Wiru maa-
konnawalitsus ja Wene Tallinna kooliõpe
tajad. Siis Ekaterinburist Eesti seltskonna 
poolt terwitustelegramm rahutegemise 
puhul. 

J u h a t a j a J. W e s t h o l m : Lõpe
tan koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 8.50 min. õhtul. 

Algkirjale alla kirjutanud: Asutawa Kogu esimees A. Rei. 

Abiesimees J. Westholm. 

Sekretäär H. Martna. 


